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عوارض برای مواد معدنی 
ضد صادرات و توسعه است

ایمی��درو در قالب یک  سازم��ان توسعه  ای مطابق قانون 
تاسی��س شده و یکی از اهداف راهبردی آن توسعه مناطق 
کمتر برخوردار در سراسر کش��ور اس��ت. این سازمان که 
متش��کل از شرکت های ب��زرگ و همچنین عملیاتی است 
زیرمجموعه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت به شمار می 
رود. مه��دی کرباسی��ان در س��ال ه��ای 1392 تا 1397 

ریاست ایمیدرو ... 3

 اولتیماتوم ستاد تنظیم بازار
 به تولیدکنندگان فولاد

دبی��ر ستاد تنظیم بازار ضم��ن تاکید بر ضرورت رعایت 
کف عرضه در بورس، ب��ه تولیدکنندگان فولاد اولتیماتوم 
داده و ع��دم رعایت کف عرضه را تخلف اعلام کرده است؛ 
برای��ن اساس تولیدکنندگانی که ک��ف عرضه در بورس را 
رعایت نکنند، به عن��وان اخلال گران در نظام اقتصادی به 
دادستان��ی معرفی خواهند شد. محمدرضا کلامی با تاکید 

5براینکه تولیدکنندگان محصولات فولادی مکلف...
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کمتر از یک دهه اس��ت که ملایر در جنوب 
است��ان همدان به واسط��ه وجود معادن غنی و 
سرش��ار، هم اکنون ب��ه اوج شکوفایی و جهش 
در صنع��ت فروسیلی��س رسیده اس��ت و این 
ج��ز با حمای��ت و تدبی��ر دولت و ع��زم راسخ 
بخش خصوصی محق��ق نمی شد، افتخاری که 
بدون ش��ک ای��ران را در واردات این کالا بی نیاز 
کرده و به سمت بومی سازی در حرکت است....
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 شفافیت یا ابهام
 در بازارفولاد

)بخش اول(

دومین معدنکار برتر دنیا می گوید مش��خص 
نبودن زمان اتم��ام همه گیری ویروس کرونا و 
نگرانی ها درباره چشم اندازهای موج بعدی ابتلا 
ب��ه این ویروس، دورنمای بازار تمامی کالاهای 
معدن��ی را در ابهام فرو می ب��رد. اگرچه برخی 

معادن پروژه های توسعه ای...

دورنمای بازار کالاهای 
معدنی در ابهام

 فروسیلیس؛ یک گام 
تا بومی سازی

 تقسیم سود ۵۳۰ ریالی
 در مجمع فولاد خوزستان 

معادن کوچک جان می گیرند
با تصویب در مجمع فولاد مبارکه اصفهان؛
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

یادداشت 

تیتر های روز

آقای رئیس جمهوری 
 بروکراسی اداری  
جامعه را فلج می کند

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود

جمل��ه »ام��روز ب��رو، ف��ردا بی��ا« یک��ی از 
نتای��ج ابتدای��ی فرهن��گ بروکراس��ی است که 
همیش��ه و در هم��ه شرایط و در ط��ول تاریخ 
 نظ��ام اداری، هم��ه مراجع��ان را رن��ج داده و 

خواهد داد.
هم��راه داشتن کپی از همه اسن��اد زندگی و 
ارائ��ه آنها به هم��ه اداره ها، به تع��داد بی نهایت 

بخش کوچکی از بروکراسی اداری است.
ارائه همزمان شناسنامه، کارت ملی، گذرنامه، 
گواهینام��ه، کپ��ی سن��د ازدواج مادرب��زرگ و 
دانستن نام سگ همسایه، برای یک کار کوچک 
اداری، بخش کم اهمیت بروکراسی اداری است.

فرهنگ جمع آوری کپی در بایگانی سازمان ها 
و گرفتن ۶ قطعه عکس، نشانه بیماری سازمانی 
و نداشتن اعتقاد به فناوری و نابلدی کارکنان در 

زمینه کار با رایانه است.
آقای رئیس جمهوری

ایج��اد دفات��ر خدم��ات الکترونی��ک ب��دون 
برنامه ری��زی و داشت��ن حداقل س��واد و دانش 
لازم و اب��زار ک��ار مناسب، بیش��تر پیش��خوانی 
برای گس��تردن یک سفره چرب و چیل جدید 
 ب��رای بس��تگان درجه ی��ک به شم��ار می رفت 

و می رود. 
ادامه در صفحه 2
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مع��اون ام��ور مع��ادن و صنای��ع معدن��ی سازم��ان 
صنعت، معدن و تج��ارت چهارمحال و بختیاری گفت: 
مطالعات اکتش��افی و زمین شناسی در شهرستان »بن« 
چهارمحال و بختیاری آغاز شد. به گزارش شاتا، مهرداد 

قاسم��ی دستگ��ردی اظهار کرد: مطالعات اکتش��افی و 
بررسی ژئو شیمیایی و زمین شناسی اقتصادی در پهنه 
»ولکانیس��م – دگرگونی« شهرستان »بن« به مساحت 
۲۰۰ کیلومتر مربع آغاز شده است. وی افزود: مطالعات 

با هدف شناسایی اندیس های فلزی منطقه و به منظور 
ایجاد ظرفیت های جدید با محوریت کانس��ارهای فلزی 
شام��ل فلزات پایه ازجمله آهن، طلا، مس، سرب، روی 
و منگنز اجرای��ی شده است.  دستگردی ادامه داد: این 

مطالعات با بالغ  بر ۴۰۰میلی��ون ریال هزینه آغاز شده 
است و تا پایان شهریور ماه ادامه دارد. شهرستان بن در 
 فاصله ۳۵ کیلومتری مرکز چهارمحال و بختیاری واقع 

شده است.

آغاز مطالعات اکتشافی و زمین شناسی در شهرستان بن
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ادامه از صفحه اول
دادن امتیاز به خودی ها و ادامه همان روش های سنتی و ایجاد یک سد دیگر 
در مقابل مردم با تش��کیل پرونده و پاس دادن آنها دوباره به همان اداره، فقط 
تلف کردن زمان بیشتر و گرفتن پول بیشتر از مردم برای یک کار ساده اداری 

مثل تمدید یک جواز یا پایان کار ساختمانی، با فرآیندی فرسایشی است.
آقای رئیس جمهوری

بروکراسی به فرانس��وی Bureaucratie از دو بخش bureau به معنی 
میز و دفتر کار مقامات اداری و پس��وند cratie به معنی سالاری تشکیل شده 
 اس��ت. از کلم��ه بروکراسی معان��ی متعدد اخذ شده ک��ه از آن میان، سه معنا 

بیشتر رایج است:
اول؛ در علوم سیاسی به معنی حکومت ازسوی افراد اداری است.

دوم؛ از تعریف ماک��س وبر است که به مفهوم عقلایی شدن فعالیت جمعی 
است. ماکس وبر بیش��تر به علت وج��ودیِ سازمان ها و نحوه اعِمال قدرت نظر 
داش��ت. او قدرت را امکان تحمیل اراده انس��ان بر رفتار اشخاص دیگر تعریف 
می ک��رد و به ن��وع خاصی از روابط ناش��ی از قدرت ک��ه آن را سلطه یا استیلا 
می خواند، اشاره داشت. منظور وبر از سلطه آن نوع رابطه قدرتی است که در آن 
رئیس یا شخصی ک��ه اراده خود را بر دیگران تحمیل می کند، اعمال قدرت را 
حق خود دانسته و اطاعت از دستورها را وظیفه فرمانبردار یا مرئوس می داند.

ام��ا در برداشت سوم که برداشت��ی عامیانه و شایع از کلمه بروکراسی است، 
بروکراسی »به قوانین خش��ک و بی روح اطلاق می شود«. این باور وجود دارد 
که سلس��له مرات��ب زیاد و تعدد اداره ها و واحدها اف��راد را از تمام کارها ناتوان 

می سازد.
بروکراس��ی در فارسی »دیوان سالاری« اس��ت. دیوان سالاری به معنی یک 
نظ��ام کارکرد عقلانی و قانونمند است که متاسفان��ه غیرعقلانی و غیرقانونی 

اجرا می شود.
کلم��ه بروکراسی که اف��زون بر یک قرن از پیدایش آن می گذرد، در غرب به 
ص��ورت یک��ی از مفاهیم دانش اداری و سیاسی روز درآم��ده و در واقع معلول 
پیش��رفت های صنعت��ی، اقتصادی و سیاسی است. اختلاف بین کش��ورهای 
پیش��رفته و در ح��ال توسع��ه، در استفاده از سازمان های ب��زرگ، متناسب با 
پیشرفت و تحول در اقتصاد و صنعت، در آن است که در کشورهای عقب مانده 
ی��ا سنتی، تناس��ب لازم بین رشد بروکراسی و سایر اج��زای نظام اجتماعی و 
هماهنگی مورد نیاز حفظ نش��ده است. در نتیجه بروکراسی که در کشورهای 
پیش��رفته توانس��ته موجب توسعه و دگرگونی شود، در کش��ورهای در حال 

توسعه به عاملی بازدارنده بدل شده است.
ویژگی ه��ای بروکراسی خوب، به عنوان ی��ک نظام سازنده، در سازمان های 
ب��زرگ اداری و خدمات��ی هنوز به روشنی شناخته نش��ده  است. بس��یاری از 
سازمان ه��ای بزرگ و پیچی��ده در جهان تنها براساس ی��ک نظام بروکراسی 
انعطاف پذیر به طور اثربخش و کارآ اداره می شوند؛ بنابراین باید توجه داشت که 
بروکراسی به تقس��یم کار، تدوین شیوه نامه ها، تهیه مقررات و رویه ها، تعیین 

شرح وظایف و حدود اختیارات می پردازد.
بروکراسی در ای��ران از اواخر حکومت قاجار شکل گرفت. دولتمردان تحت 
تأثیر مس��افرت، تجارت و تحصیل در کشورهای اروپایی و همچنین قراردادها 
و امتیازهای تجاری با دولت های اروپایی و بکارگیری مستشاران در اداره های 
نوپای ایران مانند ارتش، پلیس، گمرک و... به مرور زمان با نحوه )غربی( اداره 
ام��ور مملکتی و دستاورده��ای آن آشنا شدند. این رون��د در دوران حکومت 
پهلوی در ایران، تحت تأثیر غرب و دستاوردهای آن، شتاب فزاینده ای گرفت؛ 
به گونه ای که فرصت لازم به منظور تشکیل زیرساخت های اجتماعی مورد نیاز 
برای درک و فهم درست از این فرآیند به خوبی فراهم نشد. در ادامه با گسترش 
مدرنیت��ه در ایران و رشد شهرنش��ینی، ایراده��ا و اشکال های اجرایی موجود 
در بروکراس��ی جاری در حکومت منجر به ایجاد شکاف طبقاتی گس��ترده تر 
و بحران ه��ای اجتماع��ی نو و بروز بی اعتم��ادی و ناهنجاری های فرهنگی در 

زمینه بروکراسی شد.
آقای رئیس جمهوری

بروکراس��ی در ای��ران مترادف ب��ا سازمان های بزرگ دولت��ی و کارشکنی 
کارکنان دولت قلمداد شده و هدف از اشاره به آن پرداختن به وضع وزارتخانه ها، 
سازمان ها و سایر نهادهای��ی است که مجموعه سازمان اداره عمومی مملکت 
را تشکیل داده اند. متاسفانه در ایران هیچ گاه تناسب لازم بین رشد بروکراسی 
و توسعه اقتصادی و صنعتی برقرار نش��ده و البته در تمامی کشورهای در حال 
توسعه کم و بیش، وضع مش��ابه ایران قابل تش��خیص است. رشد ناهماهنگ 
اجتماعی و صنعتی در این کشورها و نبود تناسب توسعه در بخش های مختلف 

می تواند عامل اصلی در ناموزونی ساختاری به شمار آورده شود.
بروکراسی در ایران به عامل ایجاد کندی در اداره عمومی کش��ور بدل شده 
 اس��ت. وجود مق��ررات دست وپاگیر، بی توجهی به احتیاج��ات واقعی جامعه 
و ارباب رج��وع، نبود مق��ررات روشن و غیرقابل تغییر، انجام کارهای مش��ابه 
ازس��وی نهادهای مختلف، پیچیده بودن نظام  ها و روش های عملیاتی و وجود 
رابطه گرای��ی و باندبازی و امثال آن سب��ب شده حائلی بین مردم و بروکراسی 
حاک��م به وجود آید. از منظ��ر و نگاه مردم، سازمان ه��ای دولتی، نه به عنوان 
مکان��ی برای حل و فصل ام��ور که به محلی برای ایجاد دشواری های بیش��تر 

قلمداد می شوند.
استفاده از نظام ها و روش های اداری مناسب تر ضرورت دارد؛ چه تنها به مدد 
بکارگیری نظام  های نوین اداری است که می توان به کش��ف احتیاجات واقعی 
جامعه و رفع سریع آنها پرداخت و از طریق آن به حفظ منابع مادی و انس��انی 

که در اختیار اجتماع است، همت گماشت.
هنگام��ی بروکراسی ب��ه عامل بازدارن��ده در جهت اعتلا و رش��د و توسعه 
اجتماعی و اقتصادی بدل می شود که متناسب با تحولات و رویدادهای حاصل 
در آن بخش ها از پیش��رفت و تکامل بازایستد. برای جلوگیری از این وضعیت 
و استف��اده مؤثر از بروکراسی به عنوان وسیل��ه ای مفید در جهت دستیابی به 
هدف ه��ای توسع��ه، بازسازی و رونق دوباره آن ام��ری واجب و ضروری است. 
ای��ن مهم به دست نخواهد آمد؛ مگر اینکه ط��ی برنامه های آموزشی منظمی 
کارگ��زاران و مجری��ان دست اندرکار اداره ها تحت آم��وزش لازم قرار گیرند و 
تنه��ا در ای��ن صورت است که امید ب��ه اعتلا و تح��ول در بروکراسی حاکم بر 
 ماشی��ن دولت��ی ایران متناس��ب با احتیاج��ات متحول جامعه ای��ران وجود

 خواهد داشت.

رئیس سازمان نظام مهندس��ی ساختمان کهگیلویه و بویراحمد 
ب��ا اشاره به اینک��ه استان از جمله نخس��تین استان هایی است که 
دست به چنین اقدام��ی زده است گفت: تمامی خدمات به صورت 
الکترونیکی انجام و به شهرداری ارسال می شود که این امر کاهش 
هزینه ه��ای ارباب رجوع و سرعت در ارائه خدمات را در پی خواهد 

داشت.
ب��ه گزارش ایس��نا، فردی��ن یزدان پناه اف��زود: در خصوص بحث 
بتن ری��زی سازمان نظ��ام مهندسی اقدام به تهی��ه فرم مخصوص 
بتن ریزی براس��اس مصوبه هیات مدیره کرده ک��ه مهندس قبل از 
بتن ری��زی باید این فرم را تکمی��ل و تحویل سازمان نماید که این 

امر کاهش تخلف را در پی دارد.
وی درب��اره هزینه های کمیته نظارت عالیه تصریح کرد: براساس 
مصوب��ه هیات مدیره ۳درصد نظ��ارت و طراحی باب��ت هزینه های 

کمیته نظارت عالیه محاسبه می شود.
و  کهگیلوی��ه  ساختم��ان  مهندس��ی  نظ��ام  سازم��ان  رئی��س 
بویراحم��د درب��اره شناسنامه فن��ی و ملکی اظهار ک��رد: براساس 
قان��ون نظ��ام مهندس��ی و کنترل ساختم��ان داشت��ن شناسنامه 
ب��رای تمامی ساختمان ه��ا اجباری است ک��ه در سازمان براساس 
مصوب��ه هیات مدی��ره جه��ت کم��ک ب��ه م��ردم هزین��ه آن در 
ابت��دای ک��ار باید پرداخ��ت شود تا اگ��ر مالکی بع��د از چندسال 
ک��ار ساختم��ان خ��ود را به پای��ان رسان��د دیگر متحم��ل هزینه 
بیش��تری نش��ود و هزینه هایی که باب��ت شناسنام��ه در استان ما 
 پرداخ��ت می شود مع��ادل هزینه های مصوبه ش��ورای مرکزی در 

سال ۸۶ است.
یزدانپناه درباره الکترونیکی شدن ارائه خدمات در سازمان تاکید 

کرد: تمامی خدمات به صورت الکترونیکی انجام و به شهرداری ارسال 
می شود که این امر کاهش هزینه های ارباب رجوع و سرعت در ارائه 
خدم��ات را در پی خواهد داشت که است��ان کهگیلویه و بویراحمد 
 از جمله نخس��تین استان هایی است که دست به چنین اقدامی زده 

است.
همچنین مهندس عیسی شهامت ، دبیر سازمان و مدیرکل امور 
شه��ری و شوراهای استان��داری کهگیلوی��ه و بویراحمد بیان کرد: 
متولیان امر در حوزه ساخت وساز باید به اصول اولیه و اساسی پایبند 
باشند نه به آراء صادرشده از کمیس��یون ماده ۱۰۰ و در این زمینه 
باید ریشه یابی اساسی انجام شود که چرا پرونده به کمیسیون ماده 
۱۰۰ رسیده چراکه جریمه در کمیس��یون ماده ۱۰۰مانع تخلف در 
 جامعه نمی گردد و هرچه جریمه بیشتر باشد تورم را در پی خواهد 

داشت.
وی ادام��ه داد: باید به ط��رح تفصیلی توجه ویژه ای صورت گیرد 
و اصلاح��ات آن براس��اس نیازه��ای جامع��ه تغیی��ر و تخلفات در 
کمیس��یون ماده ۱۰۰ بررسی و راه حلی های را برای رفع موانع آن 
ارائ��ه شد چراکه با توجه ب��ه این که ما در یک استان عش��یره ای 
 زندگ��ی می کنی��م امکان اج��رای بس��یاری از احک��ام صادرشده 

وجود ندارد.
دبی��ر سازم��ان و مدیرکل ام��ور شهری و شوراه��ای استانداری 
کهگیلوی��ه و بویراحم��د خاطرنش��ان ک��رد: چ��را در فرم ه��ای 
کمیس��یون م��اده ۱۰۰ فق��ط مهن��دس عم��ران ثبت ش��ده اما 
تخلف��ات انجام ش��ده شامل تخلفات فن��ی، بهداشتی و شهرسازی 
 را نی��ز در برمی گی��رد و مهن��دس معمار باید در این ب��اره پاسخگو 

باشد.

استان  دادگستری  رئیس کل 
مرک��زی، با حمای��ت از مصوبه 
هپک��و  واگ��ذاری  در  دول��ت 
ب��ه شس��تا گف��ت: ای��ن واحد 
صنعت��ی بی��ش از ح��د معطل 
مانده اس��ت و دولت تصمیم به 

واگذاری کارخانه به شستا گرفته که این 
مصوب��ه باید در سریع تری��ن زمان ممکن 
 اجرای��ی و کارخانه از ای��ن وضعیت رکود 

خارج شود.
ف��ارس، حجت الاس��لام  گ��زارش  ب��ه 
سیدعبدالمه��دی موس��وی با اش��اره به 
دیدار مجازی با رئیس قوه قضاییه درباره 
وضعیت تولید در استان اظهار کرد: در این 
جلسه موضوع و چالش های کارخانه هپکو 
مط��رح و واگذاری هپکو به گروه یا فردی 
 که صلاحی��ت داشته باشد، م��ورد تاکید 

قرار گرفت.
وی اظه��ار ک��رد: موض��وع واگ��ذاری 
هپکو به شس��تا در هی��ات دولت تصویب 
ش��ده اس��ت و مص��وب ش��ده ک��ه ۵۵ 
درصد سه��ام هپکو به تامی��ن اجتماعی 
واگ��ذار ش��ود که ب��ا نقدینگ��ی مناسب 
این واح��د صنعت��ی از وضعی��ت کنونی 

 خلاص��ی یابد و ب��ه رونق تولید 
برسد.

موس��وی ادام��ه داد: دول��ت 
را  لازم  پیگیری ه��ای  بای��د 
انج��ام ده��د و هرچ��ه سریع تر 
و  اق��دام  واگ��ذاری  ب��رای 
تکلی��ف  تعیی��ن  شرک��ت   وضعی��ت 

شود.
وی ب��ا بیان اینک��ه امیدواری��م تامین 
اجتماعی با نقدینگی موجود و برنامه ریزی 
مناس��ب روزه��ای پر رونقی را ب��رای این 
واح��د صنعت��ی رقم بزن��د، اف��زود: این 
واگذاری شاید از حی��ث نقدینگی تامین 
اجتماع��ی موفق ت��ر باشد و ب��ه هر حال 
تش��خیص دولت در انجام ای��ن واگذاری 
بوده است، ما هم ب��ه این تصمیم احترام 
 می گذاریم و باید هرچ��ه سریع تر مصوبه 
اجرا شود. رئیس کل دادگس��تری استان 
مرک��زی تاکید ک��رد: در رون��د واگذاری 
و مدیری��ت آن قطع��ا نظ��ارت خواهی��م 
داش��ت و بای��د توج��ه داشت ب��ه اندازه 
کافی ای��ن کارخانه متوق��ف مانده است 
 و بی��ش از ای��ن نباید متضرر ش��ود و به 

صلاح نیست.

رئیس کل دادگستری استان مرکزی: الکترونیکی شدن خدمات در سازمان نظام مهندسی کهگیلویه و بویراحمد

واگذاری هپکو نباید بیش از این متوقف بماند

ضمن اینکه برابر آمار رسمی وزارتخانه مزبور، 
سال گذشته تع��داد ۳۲۱دستگاه ماشین آلات 
و تجهی��زات معدنی وارد کش��ور شد، درحالی 
که به  ط��ور متوسط هر واحد معدنی ۴دستگاه 
ماشین آلات سنگین نی��از دارد و با رقم ۵هزار 
و ۶۰۰مع��دن فعال، به ط��ور متوسط افزون بر 
۲۰هزار دستگاه مورد نیاز است و با هزینه های 
سنگی��ن این گونه ماشی��ن آلات، بهره برداران 

نیازمند حمایت های دولت هستند.
رش�د  � ب�رای  حمایت�ی  رویک�رد 

بومی سازی
خداداد غریب پور، معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: شرکت هپکو به سازمان تامین 
اجتماع��ی واگذار شده، اما با این وجود رویکرد 
حمایت��ی ایمیدرو برای رشد بومی سازی از این 
شرک��ت تغیی��ر نک��رده و در چارچوب جهش 

تولید دنبال می شود.
وی اف��زود: ماموریت های توسعه ای سازمان 
ایمی��درو با نگاه مل��ی، در سال جهش تولید در 
حمایت از بخش معدن و صنایع معدنی، توسعه 
همکاری ه��ا با این تولیدکنن��ده با سابقه ادامه 

خواهد داشت.
رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو اضافه کرد: 
ظرفیت ه��ای هپکو در همکاری با حوزه معدن 
و صنایع معدنی شناسای��ی شده و این شرکت 
آمادگی خود را برای تعمیر تجهیزات شرکت ها 
همچ��ون بی��ل مکانیک��ی، هیدروسیلندرها، 

غلتک ها و... اعلام کرده است.
س�اخت  � هپک�و،  گام  نخس�تین 

۷۰۰دستگاه ماشین آلات
همک��اری  تفاهمنام��ه  م��رداد،  شش��م 
شرکت ه��ای ب��زرگ معدن و صنای��ع معدنی 

ب��ا شرکت هپکو کلی��د خورد و ق��رار است در 
نخس��تین گ��ام ۷۰۰دستگ��اه ماشی��ن آلات 
راه س��ازی از سوی هپکو ت��ا سال آینده ساخته 

و تحویل شود.
تولید ۷۷4ماش�ین آلات راه سازی تا  �

1400
غلامرض��ا روزبهان��ی، معاون مال��ی و اداری 
سازمان ایمی��درو در برنامه امضای تفاهمنامه 
شرکت ه��ای ب��زرگ معدنی و خان��ه معدن با 
هپکو گفت: براس��اس برنامه تولید کوتاه مدت 
قرار اس��ت ۲۰۴دستگاه ماشین آلات راه سازی 
در س��ال۹۹ و همچنین تع��داد ۷۷۴ دستگاه 
ماشی��ن آلات راه سازی در س��ال ۱۴۰۰ تولید 
شود. ب��ه گفته وی، برنامه هپکو »میان مدت«، 
تداوم و ثبات تولید شرکت و انجام فعالیت های 
تحقیقاتی و مهندسی برای تولید ماشین آلات 
معدنی و در »بلندم��دت«، تولید ماشین آلات 
معدن��ی به هم��راه ماشی��ن آلات راهس��ازی 

برنامه ریزی شده است.
عملیات معدنی حدود ۱.۲میلیارد  �

تنی
فری��د دهقان��ی، رئی��س صن��دوق بیم��ه 
سرمایه گ��ذاری فعالیت ه��ای معدن��ی گفت: 
سالیان��ه ح��دود ۱.۲میلی��ارد ت��ن عملی��ات 
معدنی در سطح کشور انجام می شود، بنابراین 
نوسازی ماشی��ن آلات در افزایش بهره وری در 
 بخش مع��دن و صنایع معدن��ی نقش کلیدی 
دارد. وی اف��زود: ام��روز بای��د به گون��ه ای 
برنامه ریزی شود که همراه با افزایش بهره وری، 
ارتقای کیفیت را داشت��ه باشیم، در عین حال 
تولید مواد معدنی ب��ا کمترین قیمت به دست 

آید.

دهقانی ضم��ن تایید اینکه تنه��ا راه تامین 
ماشی��ن آلات ب��زرگ واردات اس��ت، گف��ت: 
ض��رورت دارد تا آسان ترین و در دسترس ترین 

و در عین حال ارزان ترین راه برگزیده شود.
ماش�ین آلات معدن�ی کش�ور ب�ا  �

عمری غیر استاندارد
صاحب نظران و فع��الان معدنی ضمن تایید 
عم��ر ب��الای ماشی��ن آلات مورد استف��اده در 
معادن کشور، خاطرنش��ان ساخته اند که عمر 
ماشین آلات در کش��ور بیش از ۵۰ تا ۱۰۰هزار 
ساع��ت است و این از استاندارد جهانی بس��یار 
بالاتر به شمار می رود. براساس پیش بینی های 
انجام شده، انتظار می رود تا سال۱۴۰۴ میزان 
استخ��راج از معادن فعال کش��ور از رقم سالانه 
۵۰۰میلیون تن فراتر رود. اکنون فعالان بخش 
معدن پیش��نهاد داده اند که محدودیت واردات 
ماشی��ن الات حذف ش��ود، زی��را سرانجام این 
ماشی��ن آلات به چرخه تولی��د منتقل می شود 
و دیگر اینکه باید محل تامین ارز پیمانکاران از 

محل ارز ثانویه باشد.
فرس�ودگی ماش�ین آلات پیام�د  �

کاهش کارآیی
امروز متخصصان بخش مع��دن تاکید کرد: 
ضعف فناوری و محدودیت واردات باعث کاهش 
کارایی ماشین آلات شده و از سوی دیگر نسخه 
اجاره به ش��رط تملیک که از سوی کارفرمایان 
 ارائ��ه می ش��ود، تا کنون نس��خه شفابخش��ی
نب��ود. ضم��ن اینک��ه موض��وع تعمیرپذیری 
ماشی��ن آلات کهنه ه��م مورد تایید نیس��ت، 
درعی��ن حال آن هم زمانی دارد، پیش��تر پایان 
کرونا اردیبهش��ت۹۹ پیش بینی شده بود، اما 
اکنون ب��رآورد شده که تاپایان امس��ال هم به 

شرای��ط سال گذشته نخواهیم رسید و از سوی 
دیگر اکن��ون نوسازی برای ک��ل ماشین آلات 
کان��ون  بهس��ازی  بلک��ه  نیس��ت،   مط��رح 
توجه است.  ح��ذف موانع واردات ماشین آلات 
معدن��ی م��ورد تقاض��ای فعالان ای��ن بخش 
اس��ت، زی��را جهش تولی��د در شرای��ط فعلی 
ماشی��ن آلات  واردات  گرفت��ن  آس��ان   ب��ا 
میس��ر می ش��ود. تاریخچ��ه نش��ان می دهد، 
ماشی��ن آلات دس��ت دوم در س��ال ۱۳۹۲ ب��ا 
کارک��رد ۵س��ال، می توانس��تند از معافی��ت 
گمرک��ی برخ��وردار باشن��د، ام��ا از اوای��ل 
۱۳۹۶ دوره زمان��ی ب��ه ۱۰ س��ال ارتقا یافت. 
پیمانک��اران معدن��ی ب��ر ای��ن اعتقادن��د که 
محدودی��ت در تع��داد واردات ماشی��ن آلات 
 بای��د برداشته شود و بحث تامی��ن ارز نیز رفع 

شود.
سابقه همکاری هپکو با ایمیدرو �

براساس یک ق��رار داد تا پایان برنامه چهارم 
)۱۳۸۴- ۱۳۸۰( پیش بینی شد، حدود یک هزار 
دستگاه لودر و بولدوزر از سوی سازمان توسعه 
و نوس��ازی معادن و صنای��ع معدنی )ایمیدرو( 
 ب��ا تس��هیلات وی��ژه ب��ه معدنک��اران واگذار 
ش��ود. س��ال ۱۳۸۳ ح��دود ۲۰۰ دستگ��اه 
از ماشی��ن آلات واگ��ذار ش��د و تا پای��ان سال 
ب��ه  ۲۰۰دستگ��اه  واگ��ذاری  نی��ز   ۱۳۸۴
 بهره برداران معادن در دست��ور کار قرارگرفته 
ب��ود. واقعیت اینکه توسع��ه بخش معدن و بالا 
بردن به��ره وری در این بخش نیازمند نوسازی 
ماشین آلات است و دول��ت باید برای نوسازی 
ماشی��ن آلات معادن هزینه کن��د تا این بخش 
توجیه اقتصادی داشته باشد و اشتغال موجود 

در آن حفظ شود.

اعط�ای تس�هیلات ب�ه معدن�کار یا  �
واردات ماشین آلات

ام��روز شرکت هپک��و ب��رای پاسخگویی به 
بخش مع��دن و صنایع معدنی اع��لام آمادگی 
ک��رده، اما توان تولی��د ماشین آلات معدنی این 
شرکت چقدر می تواند پاسخگو باشد و آیا دولت 
حمایت از واردات ماشین آلات دسته دوم را باید 
در دستور کار قرار دهد، یا بهتر اینکه پشتیبانی 
از معدنک��ار را با اعطای تس��هیلات مناسب به 
منظور خرید ماشی��ن آلات ارزان قیمت دنبال 
کن��د.  فعالان بخ��ش معدن معتقدن��د: هنگام 
مش��کلات تولید داخ��ل و محدودیت ظرفیت 
ای��ن بخ��ش، بکارگیری ماشی��ن آلات معدنی 
دسته دوم در معادن کش��ور ی��ک گزینه است، 
اما بیش��تر این گونه ماشین آلات عمری بیش از 
یک دهه را پشت سرگذرانده اند و خیلی موجب 
امیدواری نیس��ت.  آمارهای اعلامی از وضعیت 
ماشین آلات م��ورد استفاده در معادن حاکی از 
آن است که ل��ودر و بولدوزر به عنوان مهم ترین 
نیاز معدنکاران بخش خصوصی به شمار می رود 
و تعداد ۵هزار و ۶۰۰ معدن فعال کشور نیازمند 
نوس��ازی اس��ت. شرکت ه��ای ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان، ملی صنایع مس، چادرملو و گل گهر، 
صن��دوق بیم��ه سرمایه گ��ذاری فعالیت های 
معدن��ی و خانه معدن ایران شش��م م��رداد ماه 
ج��اری ۵تفاهمنامه همکاری ب��ا شرکت هپکو 
در سازم��ان ایمیدرو، امضا کردند.  رئیس هیات 
عامل ایمیدرو گفت: براساس این تفاهمنامه ها 
در واقع شرکت هایی با هپکو همکاری دارند که 
دوسوم عملیات معدنک��اری حوزه سنگ آهن، 
۶۰ درصد معدنکاری در حوزه مس و تولید، ۳۰ 

درصد فولاد کشور را عهده دارند .

تحقق جهش تولید نیازمند نوسازی 
ماشین آلات معدنی

سرمقاله

 آقای رئیس جمهوری بروکراسی اداری  
جامعه را فلج می کند

گروه معدن: بررسی آمارهای منتش��ر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گویای 
آن است که امس��ال رشد ۳۰ درصدی برای استخراج از ۵هزار و ۶۰۰ معدن فعال برنامه ریزی 
ش��ده، اما اینکه تحقق این هدف با ماشی��ن آلات ۳۰ تا ۴۰ ساله چه میزان قابل تحقق باشد، 
ح��ال تام��ل دارد. به گزارش ایرنا، سازمان توسعه و نوسازی مع��ادن وصنایع معدنی ایران، 
از ده��ه۸۰ مصم به نوس��ازی بخش معدن وصنای��ع معدنی بوده، اما تحق��ق این مهم به 
پش��توانه مالی و ارزی وابس��ته است، که محدودیت ها مانع عملک��رد فراگیر شده است. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت پیش بینی کرده که امسال ۱۰۰ تا ۱۲۰ میلیون تن 
افزایش استخراج از معادن فعال کشور داشته باشد و این مهم با ماشین آلاتی 

که عمری بالای ۳۰ سال دارند، چندان واقع بینانه به نظر نمی رسد.
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بهبود راندمان تولید زغال سنگ با بهره وری از فناوری 
فرمان��دار شهرست��ان زرند بر لزوم بهب��ود راندمان و تولید 

حداکثری زغال سنگ با استخراج مکانیزه تاکید کرد.
ب��ه گزارش معدن نیوز، علی ص��ادق زاده با حضور در عمق 
۴۰۰ مت��ری زمی��ن، از محیط کارگاهی مع��ادن زغال سنگ 
خمرود فولاد زرن��د ایرانیان بازدید کردیم و به بررسی برخی 
از مسائل و مش��کلات این معدن واقع در ۴۰کیلومتری زرند 

پرداخت.
وی در جلسه ای با مدیران این مجموعه، معدن زغال سنگ 
خم��رود زرند را از معدود مع��ادن ارزشمند با ذخیره و تولید 
بس��یار بالا به روش مکانیزه در سطح است��ان کرمان معرفی 
ک��رد و گفت: امروز ب��ا توسعه و تکمیل چرخ��ه کامل تولید 
شمش فولادی در شهرست��ان زرند، نیاز به تولید زغال سنگ 
در زرند به عنوان مواد اولیه صنعت فولادسازی، بیش از پیش 

احساس می شود.
ص��ادق زاده با اش��اره به ارزش افزوده بس��یار ب��الا و صرفه 
اقتصادی مطل��وب زغال سنگ و اهمیت آن در صنعت فولاد، 
افزود: بای��د با بهره گیری از فن��اوری روز و استخراج مکانیزه 

زغال سن��گ، راندمان تولی��د آن را بهبود بخش��ید.  فرماندار 
زرند، بیان کرد: شورای تامین ب��ر تامین امنیت سرمایه گذار 

و سرمایه گذاری در زرند متعهد و پای کار است.
 رئیس شورای تامین زرند، در همین زمینه از مصوبه و آغاز 
طرح بازدید های هفتگ��ی اعضای شورای تامین شهرستان از 
واحد های کارگری فعال زرند برای بررسی مسائل و مشکلات 
ای��ن جهادگران عرصه تولید و اقتص��اد در سال جهش تولید 
خبر داد. ص��ادق زاده تصریح کرد: با توج��ه به ظرفیت خوبی 

که این معدن داراست، به زودی جلس��ه ای ویژه برای بررسی 
مطالبات ایمیدرو از این مجموعه تشکیل خواهیم داد و قطعا 
زغال سنگ خمرود مورد حمایت جدی مس��ئولان شهرستان 
و است��ان خواهد بود. در ادامه حجت الاسلام محمدی، رئیس 
دادگس��تری شهرستان زرن��د گفت: حل مش��کل واحد های 
تولی��دی و صنعتی یکی از وظایف اولویت دار دستگاه قضایی 
ب��ه وی��ژه در سال جهش تولی��د است و در ای��ن زمینه تمام 
ظرفیت های قضایی شهرستان جهت احیاء واحد های تولیدی، 
اشتغالزای��ی و حمایت از سرمایه گ��ذاران در زرند بکار گرفته 
می شود. خدایی، مدیر پروژه تجهیز و توسعه معادن زغال سنگ 
خم��رود نیز گزارش کاملی از عملکرد تولید و فروش در سال 
٩٨ و موفقیت ه��ا و عزم بالای مدیریت و کارگران سختکوش 
معدن برای دستیابی به اهداف سال جهش تولید، ارائه کرد و 
این شرکت را در استخراج مکانیزه زغال سنگ، الگو و پیش��رو 

دیگر معادن فعال زغال سنگ در استان کرمان برشمرد.
وی با بیان اینکه ناحیه زغال دار خمرود متشکل از دو معدن 
۱ و ۲ اس��ت، ذخی��ره زمین شناسی معدن خم��رود را حدود 

۶۳میلیون تن و ذخیره قابل استخراج را به میزان ۳٨میلیون 
تن عنوان کرد و افزود: ظرفیت اسمی سالانه تولید زغال سنگ 
خام ای��ن معدن به می��زان ۷۵۰ هزار ت��ن است.مدیر پروژه 
تجهی��ز و توسعه معادن زغال سنگ خمرودب��ا اشاره به شعار 
میدکو که توسعه از معدن شروع می شود بیان کرد: عزم ملی 
و ج��دی جهت احیاء و تجهیز مجموعه معادن دولتی خمرود 
در دستور ک��ار میدکو ق��رار دارد که با راه ان��دازی کامل این 
معادن سالانه ۴۰۰ هزار تن کنس��تانتره زغال سنگ کک شو 
به ظرفیت تولیدی کشور افزوده می شود. خدایی، توپوگرافی 
کوهستانی را مشکل اصلی در استخراج از معدن و ذخیره بالا 
و همچنین ذخیره نزدیک به سطح زمین را از ویژگی های این 
معدن برشمرد. در پایان علیرضا ابراهیمی، رئیس اداره تعاون، 
ک��ار و رف��اه اجتماعی زرند که در ای��ن بازدید حضور داشت، 
با بی��ان اینکه هم اکن��ون بیش از ۱۷۰ نفر به طور مس��تقیم 
در این مجموعه مش��غول به کار هس��تند، گفت: مدیریت این 
معدن نس��بت به ج��ذب افراد بومی و استف��اده حداکثری از 

ظرفیت های داخلی منطقه، متعهد است.

عوارض برای مواد معدنی ضد صادرات و توسعه است
رئیس سابق ایمیدرو:

مدیرعام��ل بان��ک سپه در جلس��ه ب��ا مدیرعامل شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر ب��ا تاکید بر عملکرد خوب شرکت 
گل گهر گفت: خوشبختانه جمش��ید ملارحم��ان با همراهی 
سایر مدی��ران شرکت در دستیابی به اه��داف شرکت، انجام 
پروژه ه��ا و جهش در تولید موف��ق عمل کرده است و این در 
سودآوری مدنظر سهامداران بسیار ارزشمند است. به گزارش 
مع��دن نی��وز، محمدکاظم چق��ازردی؛ در ای��ن دیدار ضمن 
اش��اره به پروژه های معدنی و جلوگی��ری از هرز رفتن منابع 
گف��ت: هرچند بحث اجرای پروژه ه��ای جدید مهم است اما 

درحال حاضر مهم ترین مس��ئله مدیری��ت پرو ژه های موجود 
است.وی ضمن تاکید بر لزوم توجه به منافع بلندمدت گفت: 
ب��ا شناختی ک��ه از شرکت گل گهر داریم بای��د برای افزایش 
بیشتر درآمد ارزی شرکت برنامه ریزی کنید زیرا درآمد ارزی 
در شرایط فعلی تاثیر بس��زایی در اج��رای طرح های شرکت 
دارد.مدیرعام��ل بانک سپه همچنین ب��ا تقدیر از عزم جدی 
در پروژه انتقال آب خلیج فارس این طرح را انقلابی در مسیر 
صنعت و موجب نویدبخش��ی برای مردم دانست و گفت: این 
پ��روژه آن قدر مهم است که مطمئنا رئیس جمهوری نیز برای 

افتت��اح آن می آی��د.در ادامه این جلس��ه، مدیرعامل گل گهر 
ضم��ن تقدی��ر از مدیرعامل بانک سپه، ب��ا تاکید بر دقت در 
انتخاب مدیران گل گهر، توجه به پاک دستی، توان مدیریتی و 
تعهد کاری را از جمله شاخص های انتخاب مدیران مجموعه 
و بخش های مختل��ف شرکت برشمرد. ملارحمان در ادامه با 
تشریح برنامه های توسعه ای این شرکت گفت: شرکت گل گهر 
اقدامات موثری در زمین��ه افزایش ظرفیت تولید محصولات 
زنجیره فولاد و همچنین توسعه حوزه های اکتش��اف معادن، 
صنایع معدنی و ایجاد زیربناهای لازم انجام داده است. وی با 

اشاره به طرح های آتی گل گهر افزود: شرکت گل گهر ۱۴پروژه 
مه��م در دست اقدام دارد که ی��ک مورد آن پروژه انتقال آب 
خلیج ف��ارس است که ب��دون شک این پروژه نقش بس��زایی 
در افزایش ارزش سهام شرک��ت گل گهر خواهد داشت. بنابر 
اظهارات ملارحمان، مجموع ارزش ریالی سرمایه گذاری های 
انج��ام شده در این ۱۴ طرح، افزون بر ۱۶۰هزار میلیارد ریال 
اس��ت که به واسطه این طرح ه��ا، در مجموع برای نزدیک به 
۴۴۰۰ نفر به طور مس��تقیم و غیرمستقیم اشتغالزایی ایجاد 

خواهد شد.

مدیرعامل بانک سپه در دیدار با مدیران گل گهر عنوان کرد: 
پروژه انتقال آب خلیج فارس انقلابی در مسیر صنعت است

وقتی که ریاس�ت ای�ن هلدینگ را به  �
عهده داش�تید چط�ور س�عی می کردید 
تعام�ل با بخش خصوصی را تنظیم کنید و 

کار را جلو ببرید؟
م��ا دو سازمان به معن��ای سازمان توسعه ای 
واقعی در ایران داریم که یک سازمان،   توسعه 
و نوسازی معادن و صنای��ع معدنی یا ایمیدرو 
است و یک سازمان دیگر هم، توسعه و نوسازی 

صنایع )ایدرو( است.
ای��ن ۲سازمان در کش��ور هس��تند که نقش 
توسع��ه ای و سرمایه گ��ذاری را در بخش های 
صنعت��ی و معدنی ب��ه عهده دارن��د. لذا اصلا 
بحث سازمان توسعه و نوس��ازی معادن یعنی 
ایمی��درو، با سازمان ه��ا و هلدینگ هایی مانند 
شستا، هلدینگ های غدیر و سایر هلدینگ های 
کش��ور، قابل قیاس نیست و آنها ایجاد شده اند 

که تولید و صادرات کرده و سودآور باشند. 
درحالی که سازمان ه��ای توسعه ای، وظیفه 
دارن��د توسعه کش��ور را در بخش های مختلف 
کش��ور انجام بدهند. ایمیدرو در حوزه معدن، 
فع��ال است و معدن در جهت اقتصاد مقاومتی 

است و باید تقویت شود.
با این حال، قانون می گوید ایمیدرو و ایدرو، 
مکلف هستند اگر پروژه ای را شروع کرده و به 
انج��ام رساندند ظرف ۳سال از بهره برداری، آن 

را به بخش خصوصی واگذار کنند.
در کن��ار ای��ن قان��ون، مصوبات��ی از دولت 
وجود دارد مبنی ب��ر اینکه ایمیدرو و ایدرو اگر 
می خواهند پروژه جدیدی را شروع کنند حتما 
پروژه های��ی باشد که بخش خصوص��ی آنها را 
نتواند اجرا کند و اگر این سازمان ها می خواهند 
به کم��ک بخش خصوصی، آنه��ا را اجرا کنند 
اکثریت سهام بای��د متعلق به بخش خصوصی 

باشد مگر اینکه بخ��ش خصوصی به آن حوزه 
اصلا ورود نکند.

ل��ذا در چند سالی که م��ن در ایمیدرو بودم 
دقیقا این موضوع را رعایت کردم و پروژه هایی 
که ما شروع کردیم و جزو افتخارات ما هست، 
ب��ا همین مدل شروع شد مگ��ر پروژه هایی که 
بخش خصوصی استقبال نکرد یا به دلیل حجم 
یا ریس��ک آن، علاقه ای به اج��رای آن نداشت 
مانند معدن تیتانیوم کهنوج. آن پروژه ای بود 
ک��ه بیش از ۳۰سال شروع شده بود و ایمیدرو 

با بودجه خودش آن را شروع کرد.
همچنین پروژه های واگ��ذاری بهره برداری 
از مع��دن روی مهدی آباد ی��زد، معدن گل گهر 
۴، ۵ و ۶، مع��دن خم��رود و تعدادی از معادن 
زغال سنگ طبس  و واگذاری معدن و کارخانه 

سرب نخلک را داشتیم.
ما این نوع پروژه ها را با حفظ مالکیت دولت، 
به بخش خصوصی اجاره دادیم و نهایتا در این 
پروژه ه��ا، سرمایه گذاری ش��ده و این پروژه ها 

فعال شدند.
قبل از این که س�ال 1392 در ایمیدرو  �

مس�ئولیت بپذیرید از بی ثباتی مدیریتی 
رنج می برد و ظرف 3س�ال، 6 مدیر عوض 
شده بود. در چنان فضایی، امکان برقراری 
تعامل میان بخش دولتی مرتبط با معدن و 

بخش خصوصی وجود داشت؟
بحث دولت ده��م و اتفاقاتی که در ایمیدور 
رخ داد، تغیی��ر ۶ رئی��س هیات عام��ل بود و 
ای��ن وضع، ی��ک فاجعه بود. ثب��ات مدیریت و 
تصمیم گی��ری وجود نداشت و حت��ی یکی از 

روسای ایمیدرو را هم دستگیر کرده بودند.
از طرفی، تع��داد نیروهای ایمیدرو را ۲ برابر 
ک��رده بودند و خیل��ی از آنها غی��ر متخصص 

بودن��د. همچنین برخی شرکت  های ایمیدرو را 
به اسم خصوصی سازی، واگ��ذار کرده بودند و 

در مقابل آن، پولی به سازمان داده نشده بود.
در زم��ان م��ا، با هم��ه تلاشی ک��ه کردیم 
بی��ن ۲۰۰تا ۳۰۰ میلیون تومان را توانس��تیم 
برگردانی��م که آن هم باب��ت بدهی ها به خزانه 

داده شد و نه اینکه به ما پول نقد بدهند.
از نظ��ر نقدینگ��ی وضعیت مناسب��ی برای 
اجرای پروژه نداش��ت. خوشبختانه با سیاست 
مش��ارکت با بخش خصوصی و بخش عمومی، 
توانستیم پروژه های متعدد فولادی و حوزه های 

دیگر را فعال کنیم.
با فع��ال کردن مع��دن سنگ آه��ن سنگان 
و بقی��ه پ��روژه ه��ا، درآمدهایی ایج��اد شد و 
توانس��تیم پروژه های جدیدی را شروع کرده و 

پروژه های نیمه تمام را فعال کنیم.
همچنی��ن ایمی��دور در کارهای اکتش��افی 
ک��ه ریس��ک دارد، در آن مقط��ع ورود کرد و 

۲۷۰هزار کیلومتر کار اکتشافی انجام داد.
یکی از تصمیم های خوب ما این بود که بخش 
خصوص��ی را ترغیب کردیم که در حوزه معدن 
سرمایه گ��ذاری کن��د و درحال حاض��ر صنایع 
معدنی، یک��ی از حوزه هایی است که مردم در 
آن فعال شده اند. امیدواریم که دولت، مقررات 
 را تس��هیل کند تا تعداد بیشتری در این حوزه 

ورود کنند.
در س�ال 1392 تاکی�د ب�ر ص�ادرات  �

س�نگ آهن داش�ته ای�د تا پولی کس�ب 
ش�ود و ب�ه ایمی�درو برس�د. در آن زمان 
از خام فروش�ی دفاع ک�رده بودید ولی با 
این ش�رط که پول و درآمد حاصله صرف 
س�رمایه گذاری ش�ود و ن�ه اینک�ه صرف 
هزینه ه�ای جاری ش�ود.آیا همچنان هم، 

همان دیدگاه را درباره فروش س�نگ خام  
معدنی دارید؟

ما بای��د نتیجه کار را ببینی��م. آن سیاست، 
سیاست��ی بود ک��ه من در س��ال ۱۳٩۲ اعلام 
کرده و با قوت پش��ت آن ایس��تادم د حالی در 
وزارتخان��ه و جاهای دیگر با آن مقابله می شد. 
در درون وزارت صنعت و معدن، اختلاف نظری 
وج��ود داشت ول��ی بالاخره ایمی��درو تا حدی 

توانست اقدام به صادرات کند.
من هن��وز از آن سیاست دفاع می کنم چون 
موجب شد پروژه های بزرگی در کش��ور، مانند 

گل گهر، رشد کند.
درحال حاض��ر گل گه��ر، چادرمل��و، ف��ولاد 
مبارک��ه اصفهان و ف��ولاد خوزست��ان با قوت 
فعالیت می کنن��د و هر سال پروژه هایی افتتاح 
 می کنند که به معنای این است صادرات انجام 

می شود. 
درحال حاضر هم کش��ور و هم دولت منتفع 
می شوند و ه��م اشتغال ایجاد شده، اما به نظر 
من، سیاست های سوسیالیس��تی و پوپولیستی 
که برای صادرات، مانع ایجاد می کند درنهایت 

به کشور لطمه می زند.
ب��ا سیاست ه��ای خوب��ی ک��ه وزارتخان��ه، 
ایمی��درو و مجموع��ه بخش مع��دن و صنایع 
معدن��ی در پی��ش گرفتن��د ح��دود ٩میلیارد 
دلار ص��ادرات صنایع معدنی و معدنی در سال 
۱۳٩٨ داشته ای��م و این بخش ب��ا این درآمد، 
 بع��د از پتروشیم��ی مق��ام دوم کش��ور را در 

صادرات دارد.
در حالی ک��ه در سال ۱۳٩۱ ایران به عنوان 
یک��ی از بزرگ ترین وارد کنندگ��ان فولاد بود 
ول��ی از س��ال ۱۳٩۷ ص��ادرات ف��ولاد ما رقم 
چش��مگیری داشت��ه اس��ت. من اعتق��اد دارم 

یک��ی از اشکالات بزرگ، بخش��نامه های مکرر 
و متع��ددی است ک��ه البته به تازگ��ی تعداد 
آنها کمت��ر شده است. این بخش��نامه ها، علیه 
صادرات اعمال شد و یکی از این بخش��نامه ها، 
وضع عوارض ۲۰درصد برای سنگ  های تزئینی 

و ۲۵درصد برای سنگ آهن بود.
معاون جدید امور معادن وزارت صنعت  �

و مع�دن، در م�ورد ع�وارض 20درصدی 
صادرات س�نگ تزئینی اعتق�اد دارند که 
در کش�ور ما، سنگ مازاد بر مصرف وجود 
دارد و این عوارض باید اصلاح شود.به نظر 
جنابعالی، چشم انداز پیشرو چگونه است 
و آیا اصلاح میزان عوارض صادراتی اتفاق 

خواهد افتاد؟
ب��ه عن��وان یک نظر کل��ی می توان��م بگویم 
ک��ه تصمیمات روزم��ره، موردی و احس��اسی 
و تصمیمات��ی ک��ه بی��رون از وزارت صنعت و 
معدن ب��ا اهدافی مثل کنترل ن��رخ ارز گرفته 
می شود و وزارت صنعت و معدن با بخش��نامه 
آن تصمیمات را اجرا می کند، جز دردسر برای 

وزارت صنعت ارمغان دیگری ندارد.
بنابراین وزارت صنعت و معدن درباره بعضی 
از بخش��نامه ها که از بیرون از وزارتخانه به این 
وزارتخان��ه داده می ش��ود و ص��ادرات و بخش 
صنعت و معدن را دچ��ار خدشه می کند، باید 

مقاومت کند و نگذارد اتفاق بیفتد.
این هم��ان اتفاق��ی است ک��ه در سال های 
۱۳٩۲ ت��ا ۱۳٩۴ رخ داد و برخ��ی مس��ئولان 
وزارتخان��ه و بیرون از وزارتخانه به حوزه معدن 
و صنای��ع معدنی اب��لاغ می کردن��د که برای 
صادرات برخی اق��لام مانع تراشی شود ولی ما 
مقاومت کردیم بنابراین توسعه در کشور اتفاق 

افتاد.

اخبار

گروه معدن

ایمیدرو در قالب ی��ک  سازمان توسعه  ای 
مطابق قان��ون تاسیس شده و یکی از اهداف 
راهب��ردی آن توسعه مناطق کمتر برخوردار 
در سراس��ر کش��ور اس��ت. ای��ن سازمان که 
متش��کل از شرکت های ب��زرگ و همچنین 
عملیات��ی است زیرمجموع��ه وزارت صنعت، 

معدن و تجارت به شمار می رود.
مهدی کرباسیان در س��ال های ۱۳٩۲ تا 
۱۳٩۷ ریاس��ت ایمیدرو )سازم��ان توسعه و 
نوس��ازی معادن و صنای��ع معدنی( به عنوان 
سازم��ان و هلدین��گ بزرگ دولت��ی بر عهده 
داشت��ه اس��ت. مع��دن ۲۴ با رئی��س سابق 
ایمیدرو گفت وگویی کرده است که در ادامه 

می خوانید.

استخراج معادن چهارمحال 
و بختیاری ۷ درصد 

افزایش یافت
معاون صنایع معدن��ی سازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت چهارمحال و بختی��اری گفت: توسعه، 
بهره برداری و فعال سازی معادن غیرفعال، موجب 
افزای��ش ۷درص��دی استخراج م��واد معدنی این 

استان در امسال شد.
به گ��زارش ایرنا، مهرداد قاسم��ی دستگردی 
اظه��ار ک��رد: امس��ال تاکن��ون ی��ک میلیون و 
۳۱۱تنی م��واد از ٩٨معدن فع��ال چهارمحال و 
بختی��اری استخ��راج شده است، ک��ه این میزان 
تولید نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷درصد 

افزایش یافته است.
وی، مع��ادن سنگ لاش��ه، سنگ نما، سیلیس، 
سن��گ گچ، خاک نس��وز، سنگ ه��ای تزئینی و 
مواد اولیه سیم��ان را از مهم ترین مواد استخراج 
شده معدنی است��ان عنوان و تصریح کرد: میزان 
ذخیره قطعی این معادن ۴۰۱ میلیون تن برآورد 
 شده که سالان��ه حدود ۵میلیون ت��ن استخراج 

می شود. 
قاسم��ی دستگردی افزود: درآمد سالانه بخش 
مع��ادن استان در دولت تدبیر و امید نس��بت به 

دولت قبل ۳۵ درصد افزایش یافته است. 
وی، میزان درآمد سالانه دولت از بخش معادن 
ای��ن است��ان را ۷میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
ب��رآورد کرد و افزود: این می��زان در دولت تدبیر 
و امی��د به طور متوسط به بی��ش از ۱۲ میلیارد 

ریال رسیده است. 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی سازم��ان صنعت، 
مع��دن و تجارت چهارمح��ال و بختیاری، وصول 
۳۰میلیارد ریال مطالبات حقوق دولتی از معادن 
است��ان در س��ال گذشته را ی��ادآور شد و گفت: 
این میزان در مقایس��ه با سال قبل از آن از رشد 

۱۵۰درصدی برخوردار شد.
۱٨۶ معدن با ۶۷۱ میلیارد ریال سرمایه گذاری 
در استان فع��ال است که برای ح��دود یک هزار 

و۵۳۳نفر اشتغال ایجاد کرده است.

معادن شن و ماسه 
ساماندهی می شوند

استاندار مرکزی گفت: کارگاه های دارای مجوز 
شن و ماسه استان مرکزی باید ساماندهی شوند 
که به صورت محدود و با نظارت سازمان مربوطه 

برداشت داشته باشند.
در  آق��ازاده  سیدعل��ی  تس��نیم،  به گ��زارش 
جلس��ه ش��ورای مع��ادن استان مرک��زی که در 
سالن جلس��ات استانداری برگزار ش��د، با اشاره 
ب��ه ممنوعی��ت استف��اده از مع��ادن رودخانه ای 
اظهارک��رد: ب��ا توجه ب��ه سیلاب ه��ای اخیر در 
استان، در روستاها رسوباتی از شن و ماسه وجود 
دارد که ب��ا ساماندهی و نظارت اصولی به عنوان 
خوراک واحدهای تولیدی می توان از آنها استفاده 
کرد.وی افزود: براساس قانون، استفاده از معادن 
رودخان��ه ای ممنوع ش��ده، به عبارت��ی برداشت 
شن و ماس��ه از رودخانه انجام نمی شود.استاندار 
مرکزی ادامه داد: هدف ما این است که علاوه  بر 
ساماندهی رسوبات در نقاطی که آبرفت و رسوب 
آمده پاکس��ازی انجام دهیم و آن قسمت را برای 
مصالح رودخانه ای و کارخانه بتن استفاده کنیم.
آقازاده با اشاره به مع��ادن رودخانه ای در استان 
بیان کرد: به دنبال فعال کردن دوباره این معادن 
نیس��تیم به همین سبب باید تع��داد کارگاه های 
برداشت شن و ماسه که مجوز دارند و نقاطی که 
مورد تایید شرکت آب منطقه ای استان هستند را 
در مدت ۱۰روز آینده مشخص کنیم. وی تصریح 
ک��رد: پس از شناسایی کارگاه های دارای مجوز و 
نق��اط مورد تایید شرک��ت آب منطقه ای استان، 
سازمان صمت و خان��ه معدن، کارگاه های دارای 
مجوز باید ساماندهی شوند که به صورت محدود 
و با نظ��ارت سازم��ان مربوطه برداش��ت داشته 
باشند. آق��ازاده خاطرنش��ان کرد: امس��ال توان 
تامین خوراک تعدادی از کارگاه های شن و ماسه 
را داریم، به همین سبب اگر برنامه ریزی درستی 
داشته باشی��م، پیش بینی می شود از ۵۰۰تا یک 
میلیون ت��ن در مناطق مختل��ف خوراک)شن و 

ماسه( داشته باشیم.
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مدیرعام��ل مجتمع ف��ولاد خراسان گف��ت: آنچه که 
مجتمع فولاد خراسان را در مقایسه با سایر مجتمع های 
فولادی کشور متمایز می کند این است که تغییر حاشیه 
سود در بهار۹۹ نس��بت به بهار ۹۸ به میزان ۱۵۱درصد 

رشد داشته است.
به گ��زارش باشگاه خبرنگاران جوان ، کس��ری غفوری 
اظهار ک��رد: در ۹ماه گذشته ۱۱رکورد در مجتمع فولاد 
خراس��ان به ثب��ت رسید، پارس��ال مجتمع های فولادی 
کش��ور موفق شدند ۱۰.۱ میلی��ارد دلار ارزآوری داشته 
باشند که امسال تلاش داریم این میزان به ۱۰.۶ میلیارد 

دلار برسد.
او اف��زود: تغییر حاشیه سود مجتمع فولاد خراسان در 
بورس در فصل بهار۹۹ نس��بت به زمستان۹۸ به میزان 
۱۵۱ درص��د ب��ود درحالی ک��ه این میزان ب��رای فولاد 
مبارک��ه، فولاد کاوه جنوب، ف��ولاد خوزستان، ذوب آهن 
اصفهان و ارفع به ترتیب ۶۶، ۳۲، ۳۹، ۱۱۳ و ۴۳درصد 
بوده است. مدیرعام��ل مجتمع فولاد خراسان ادامه داد: 
اتفاقی ک��ه مجتمع فولاد خرسان را با سایر مجتمع های 
فولادی کشور متمایز می کند این است که تغییر حاشیه 
سود در بهار۹۹ نس��بت به بهار ۹۸ به میزان ۱۵۱درصد 

رشد داشته در حالی که این می��زان برای فولاد مبارکه، 
فولاد کاوه جنوب، فولاد خوزست��ان، ذوب آهن اصفهان 
و ارف��ع به ترتیب منف��ی ۱۰، ۲۹، ۱۰، ۲۲ و ۱۰ درصد 

بوده است. 
غفوری بیان کرد: با اینکه ترامپ به طور مس��تقیم در 
تحریم ها به ف��ولاد خراسان اشاره ک��رد و این مجموعه 
ب��رای سومین بار تحریم شد، در س��ال ۹۸ افزون بر ۷۹ 
درصد سود خال��ص در این مجتمع شناسایی شد، ۱۱۰ 
درص��د سوددهی فولاد خراسان نس��بت ب��ه سال قبل 
افزای��ش یافت و رتبه اول را در بین فولاد سازان کس��ب 

کرد. 
او تصری��ح ک��رد: این موفقیت ها با همک��اری و تعامل 
جمعیت ۷هزار نفری مجتمع فولاد خراسان ممکن شده 
و تمام تلاش ما این بوده و هس��ت که همه کارکنان این 

مجتمع در سود حاصل از این موفقیت ها سهیم شوند. 
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان تاکید کرد: نیش��ابور 
ب��ه واسط��ه بزرگان��ش مانند خی��ام و عط��ار در جهان 
شناخت��ه می شود و فولاد خراس��ان می تواند یک ستون 
 اقتصادی و توسعه فرهنگی و کارآفرینی را برای نیشابور 

فراهم کند.

نشست صمیمی هادی شفیعی، مدیرعامل هلدینگ کیان 
ف��ولاد دماوند ب��ا اصحاب رسان��ه به مناسب��ت روز خبرنگار 

برگزارشد.
به گ��زارش روابط عمومی کیان فولاد دماوند، در این دیدار 
شفیع��ی گفت: »کیان فولاد دماوند« ی��ک زنجیره کامل در 
فولاد کشور است. کشوری که بالاترین ظرفیت فولاد را دارد.
وی ادامه داد: تحریم و مش��کلات اقتصادی در زمینه تولید 
فولاد بی تاثیر است، چون نیاز به این محصول در کش��ورهای 

دور و نزدیک بالاست.
شفیع��ی تصریح کرد: یکی از اهداف مهم در این مجموعه، 
حمل ونق��ل سبز است، ک��ه حداقل ۵میلی��ون تن حمل در 
زنجی��ره تامین سن��گ تا محص��ول نهایی ف��ولادی در این 

هلدین��گ، انجام می شود که این موضوع از اهمیت بالایی در 
حرکت زیست محیطی است.

مدیرعام��ل هلدین��گ کیان ف��ولاد دماوند اف��زود: هدف 

والای »کیان ف��ولاد دماوند« تبیین نظام بازرگانی به منظور 
بهره ب��رداری دقیق و منظم در زنجیره فولاد و توسعه معادن 
»کیان« در زمینه بازرگانی محصولات شرکت، از ارکان اصلی 
این هلدینگ است. لجستیک به عنوان پرزنت کننده شرکت، 
رکن دیگری است که شرکت »کیان لجس��تیک دماوند« این 

مسئولیت را به عهده دارد.
شفیع��ی افزود: »کیان ف��ولاد آبش��ار« و »اطلس جاودان 
سپاهان« از شرکت ه��ای زیرمجموعه هلدینگ »کیان فولاد 
دماوند« در زنجیره فولاد هستند که این هلدینگ قصد دارد 
این دو شرکت را در آینده نزدیک به صورت عرضه اولیه وارد 

بورس کند.
لاجوردی، معاون منابع انسانی هلدینگ کیان فولاد دماوند 

در ادامه نشس��ت خبری گفت: هدف هلدینگ »کیان فولاد 
دماوند« تولید و پش��تیبانی در زنجیره فولاد است. وی افزود: 
سال گذشته ۶۰۰ هزار ت��ن آهن اسفنجی به صورت تهاتری 
تولی��د و در اختی��ار تولیدکنندگان قرار گرف��ت. وی عنوان 
ک��رد: در جهت ایجاد شغل گا م های موث��ری برداشته ایم که 
درحال حاضر ۲۰۰ نفر به صورت مس��تقیم و حدود ۱۵۰۰نفر 
به طور غیر مستقیم در هلدینگ »کیان فولاد دماوند« مشغول 
به ک��ار می باشند. معاون منابع انس��انی هلدینگ کیان فولاد 
دماون��د ادامه داد: قص��د داریم »هلدینگ تامی��ن مالی« به 
صورت شرکت بزرگ سبدگ��ردان را به مجموعه خود اضافه 

کنیم و از این طریق وارد بورس و بازار سرمایه شویم.

مدیر سایت شرکت فولاد مکران واقع در منطقه آزاد چابهار 
از راه اندازی ای��ن مجتمع ظرف مدت ۱۸ ماه آینده خبر داد و 
گف��ت: این پروژه تا امروز حدود ۲۵ درصد پیش��رفت فیزیکی 

داشته است.
ب��ه گزارش ایرنا، پیمان طالبی گفت: این مجتمع در ۱۸ ماه 
آینده وارد مدار تولید خواهد شد که تا امروز حدود ۲۵ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته است.
پیم��ان طالب��ی اف��زود: ب��ا همک��اری سهام��داران داخلی 
۱۳۲میلیون یورو سرمایه گذاری در این پروژه انجام شده است 
و ال. س��ی داخلی آن ب��ه میزان ۸۰ میلیون ی��ورو از صندوق 

توسعه ملی تامین شده است.
وی بی��ان کرد: این پروژه در زمینی به گس��تره ۳۰۰ هکتار 
بن��ا شده که در مراحل نخس��ت و دوم آن تولید آهن اسفنجی 
پیش بینی شده، ۲ واحد گندله سازی، یک واحد فولادسازی و 

یک واحد نوردسازی نیز در آن پیش بینی شده است.
طالب��ی ادام��ه داد: این مجموع��ه شامل یک واح��د تولید 
آهن اسفنجی با محص��ول بریکت گرم به ظرفیت ۱.۶ میلیون 

تن خواهد بود.
مدیر سایت فولاد مکران خاطرنش��ان کرد: در این مجموعه 

تولی��د همه حلقه های زنجی��ره فولاد از ماده خ��ام معدنی تا 
محصول نهای��ی )که می تواند میلگرد یا ورق باشد( پیش بینی 

شده است.
وی ادامه داد: اکنون فناوری تولید آهن اسفنجی در کش��ور 
تقریبا بومی شده است و به جز کمپرسورها، لوله های ریفرمی 
یا ماشین های بریکت سازی که از خارج از کشور تهیه می شود، 

بیش از ۷۰ درصد آن داخلی سازی شده است.
وی به مش��کل تحریم ها اشاره ک��رد که دشواری جابه جایی 
پول ب��ه شرکت های خارج��ی را به دنبال داشت��ه و منجر به 

افزایش هزینه ها شده است.
طالبی خاطرنش��ان کرد: با توجه ب��ه قرار گرفتن این سایت 
در کن��ار بندر چابهار، مواد اولیه مورد نیاز را می توان از خارج 
کشور و کشورهایی همچون عمان یا از طریق راه آهن از داخل 

کشور تهیه کرد.
وی گفت: در فاز نخس��ت قرار است در این مجموعه گندله 
تبدی��ل به بریکت شده و صادر ش��ود، اما در مراحل )فازهای( 
بع��دی در حقیقت ماده اولیه برای سایر کارخانجات داخلی به 
منظ��ور تبدیل شدن به محصولات نهایی مانند میلگرد و ورق 

تولید خواهیم کرد.

تغییر 151  درصدی حاشیه سود فولاد خوزستان

»کیان فولاد دماوند« یک زنجیره کامل در تولید فولاد کشور

مدیر سایت شرکت فولاد مکران: 
فولاد مکران در ۱۸ ماه آینده وارد مدار می شود
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گروه معدن

مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه اصفه��ان در مجمع 
عموم��ی سالان��ه ای��ن شرک��ت، از تحق��ق سود 
۱۸۷درص��دی برای هر سه��م در ۳ ماهه ابتدایی 
امس��ال خبرداد. همچنی��ن در پایان مجمع برای 
سال۹۹، به ازای هر سهم ۲۲۵ریال سود تقس��یم 

شد.
مجمع عموم��ی سالانه شرکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان، سه شنب��ه ۱۵ مردادم��اه ب��ا حض��ور 
۶۸درصدی سهامداران، قائم مقام و مشاور رئیس 
هیات عام��ل ایمیدرو، مدیرعام��ل فولاد مبارکه 
اصفهان، اعضای هیات مدی��ره و نماینده سازمان 

حسابرسی برگزار شد.
حمیدرض��ا عظیمیان در مجمع عمومی سالانه 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان با ارائه گ��زارش عملکرد 
ای��ن شرک��ت در س��ال ۹۸، گف��ت: در مجم��وع 
تولی��دات فولاد مبارکه ب��ا ۱۶درصد افزایش از ۶ 
میلی��ون و ۷۷۶ هزار تن در سال ۹۷ به ۷میلیون 
و ۸۳۵هزارت��ن در س��ال ۹۸ رسی��ده است. سهم 
محص��ولات گ��رم از ای��ن تولی��دات ۶ میلیون و 
۹۴ هزارت��ن با ۲۰درصد افزایش نس��بت به سال 
گذشته، محص��ولات سرد و پوشش دار با ۲درصد 

افزایش به یک میلیون و ۷۴۱هزار تن رسید.
وی اف��زود: درآمد حاص��ل از فروش محصولات 
شرکت در سال گذشت��ه، ۳۹هزار میلیارد تومان 
ب��وده است که حدود ۲۸ه��زار میلیاردریال سهم 
ف��روش محصولات گرم و ۱۱ه��زار میلیارد سهم 
فروش محصولات سرد و پوشش دار بوده است که 
در مجموع درآمد شرکت از فروش محصولات اش 

۶۷درصد نسبت به سال ۹۸ رشد کرده است.
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه اصفه��ان بیان کرد: 
همچنی��ن در س��ال ۹۸ ف��روش داخل��ی با رشد 
۴.۵درص��دی ب��ه ۶ میلی��ون و ۱۳۰ه��زار تن و 
فروش صادراتی با ۶۵ درصد رشد به یک میلیون 
و ۴۵۰ه��زار ت��ن رسی��ده اس��ت. وی در رابطه با 
عملک��رد شرکت در حوزه س��ودآوری اظهار کرد: 
س��ود ناخال��ص فولاد مبارکه در س��ال ۹۸، با ۵۲ 
درص��د رشد نس��بت به س��ال ۹۷، ب��ه ۱۶ هزار 
میلی��ارد ریال، سود عملیاتی با ۲۸ درصد افزایش 
ب��ه ۱۵هزارمیلی��ارد ری��ال و سود خال��ص هم با 
۲۱درصد افزایش به ۱۴هزار میلیارد ریال رسیده 
اس��ت. عظیمیان با اشاره به بهای تمام شده تولید 
ف��ولاد در سال ۹۸، افزود: ۵۷ درصد و بیش��ترین 
هزینه ها، برای بخش مواد مس��تقیم مصرفی بوده 
اس��ت و ۳۴درصد برای بخ��ش سربار ساخت و ۹ 

درصد نیز صرف پرداخت دستمزدها شده است.
 خام فروشی کاملا حذف خواهد شد �

مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه اصفهان ب��ا اشاره به 
برنامه های توسعه در این مجموعه عظیم صنعتی 
اضافه کرد: احداث خط تولید نورد گرم ۲ مبارکه، 
مهم ترین پروژه مطرح در شرکت است که با هدف 
تکمیل سبد فولاد مبارکه اصفهان در محصولات و 

س��ودآوری مصرف کننده مطرح شده است. با این 
طرح خ��ام فروشی در شرکت تمام شده و با سود 
بس��یار بالا و در مدت  ۲/۵سال، همه هزینه هایش 

بر می گردد. 
وی اف��زود: کنس��انتره سازی شرک��ت ف��ولاد 
سنگ��ان خراسان طرح دیگ��ری است که فاز اول 
آن خردادم��اه به صورت ویدیو کنفرانس با حضور 
رئیس جمه��وری انج��ام شد، که ف��از دوم آن در 
ماه ج��اری انج��ام خواهد ش��د. ظرفیت این طرح 
سالان��ه ۵ میلی��ون تن اس��ت.  متاسفانه با شیوع 
ویروس کرونا کار این پروژه با کمی مشکل روبه رو 
شد. با این حال با وجود نبودن کارشناسان خارجی، 
تمام مجموعه برای پیش��رفت دست به دست هم 
دادن��د چراکه ای��ن پروژه نقش مهم��ی در تولید 
م��واد اولیه ب��رای فولاد مبارک��ه دارد. عظیمیان 
تاکی��د ک��رد: فعالیت اجرایی پ��روژه فولادسازی 
و ریخته گ��ری تختال شرک��ت فولاد سفید دشت 
چهارمحال و بختیاری با سرمایه گذاری و حمایت 
شرک��ت فولاد مبارکه با هدف تولید ۸۰۰هزار تن 
تخت��ال، از سال ۹۵ آغاز شده و تا پایان سال ۹۸، 
بیش از ۸۱ درصد پیش��رفت فیزیکی داشته است 
ک��ه از ۱۰.۲ به ۱۱میلیون تن در سال ۹۹ خواهد 
رسی��د که اگر این پروژه انجام شود به تامین مواد 

اولیه فولاد مبارکه  اصفهان بس��یار کمک خواهد 
ک��رد.  مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان ادامه داد: 
پروژه تولید الکترود گرافیتی شرکت نوین الکترود 
اردکان برای نخس��تین بار درکشور با هدف تولید 
الکترود گرافیتی، انجام می شود و در فاز نخس��ت 
ک��ه شامل سالن ماشین کاری است، تا پایان سال 
۹۸ بی��ش از ۸۰ درصد پیش��رفت فیزیکی داشته 
اس��ت. ظرفیت تولید این طرح، سالانه ۳۰هزارتن 
است که قابلیت توسعه به ۴۵ هزار تن را نیز دارد. 
البت��ه کرونا در این پروژه ه��م تاثیرگذار بوده که 
تلاش می شود با ظرفیت های داخلی کش��ور، کار 
را پی��ش ببریم.  در ادامه مجمع صورت های مالی 
فولادمبارکه اصفهان به اتقاق آرا به تصویب رسید. 
همچنین سازمان حس��ابرسی به عنوان حسابرس 
قانون��ی و روزنامه ه��ای دنی��ای اقتص��اد، صمت، 
 تعادل و ایران به عنوان روزنامه های کثیرالانتشار 
انتخ��اب شدن��د.  حق عضویت برای یک جلس��ه 
در م��اه، ب��ا افزای��ش ۲۰ درصدی، ب��ه رقم ۲.۵ 
میلیون توم��ان رسید. همچنین ب��رای اشخاص 
حقوقی پاداش ۴۵۰ میلیون تومان مش��خص شد. 
کمک های ف��ولاد مبارکه اصفه��ان سال گذشته 
۲۵ میلیارد تومان بوده است که امس��ال به خاطر 
شرای��ط پیش آمده به خاط��ر کرونا درخواست ها 

بیش��تر شده و بیک��اری به ۲براب��ر افزایش یافته 
اس��ت. درخواست ه��ای زی��ادی از دولت مرکزی 
و مقام��ات محل��ی از ف��ولاد مبارک��ه می شود و 
 هی��ات مدی��ره نیز تم��ام تلاش خ��ود ر ا در این
زمین��ه می کند. با تصویب هیات مدیره اکس��یژن 
مصرف��ی بیمارستان ها از سوی ف��ولاد مبارکه به 

ص��ورت رایگان تامین می ش��ود. مدیرعامل فولاد 
مبارک��ه اصفهان درخواست ک��رد که بودجه این 
بخ��ش ۲برابر شود ک��ه این کمک ه��ا در اختیار 
نهادهای قانونی مخصوصا دانش��گاه علوم پزشکی 
ق��رار می گی��رد.  در نهایت این رقم به ۵۰ میلیارد 

تومان افزایش پیدا کرد. 

معادنکوچکجانمیگیرند
با تصویب در مجمع فولاد مبارکه اصفهان؛

پیاممدیرعاملگلگهر
بهمناسبتروزخبرنگار

روز خبرنگ��ار به سب��ب جانب��ازی و شهادت 
خبرنگ��ار بزرگ��وار شهیدصارمی ب��ه این عنوان 

مزین شده است. 
حافظه  تاریخی ملت ما از این دست رشادت ها 
و فداکاری ه��ا برای روایت صادقانه  وقایع سرشار 

است. 
چ��ه بس��یار روزنامه نگ��اران ک��ه روایت گ��ر 
حماسه ه��ای ۸ س��ال دف��اع مق��دس بودن��د و 
برای مس��تند ک��ردن تاریخ جن��گ تحمیلی و 
پاکبازی ه��ای مدافع��ان آیی��ن و آب و خ��اک 
کش��ورمان از جان خود نیز گذشتند، مانند سید 

شهیدان اهل قلم، شهید آوینی. 
ام��روز تمامی روزنامه نگاران و همه دلس��وزان 
این سرزمین ب��ا استعانت از یاد و خاطره  شریف 
و پ��اک شه��دا می توانن��د بر هم��ه سختی ها و 
مش��کلات فائق آمده و از رسالت اجتماعی خود 

نیز غافل نباشند.
ازجمل��ه با التزام ب��ه همین رسال��ت یادشده 
در دوران کنون��ی و معض��ل همه گی��ری کرونا، 
به گواهی آم��ار، رسانه ها توانس��ته اند به صورت 

مضاعف موفق تر عمل کنند. 
اینجان��ب ب��ه نمایندگ��ی از هم��ه مدیران و 
کارکنان خدوم شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، 
روز خبرنگ��ار و تقارن آن ب��ا عید ولایت پذیری، 
عید غدیرخم را به همه صاحبان اندیش��ه و قلم 
و عموم مردم سراف��راز میهن مان تبریک عرض 
می کنم و امیددارم در امس��ال که با ابتکار مقام 
معظم رهبری، سال »جه��ش تولید« نام گرفته 
است، ب��ا همی��اری فراگیر و مس��تمر رسانه ها، 
گام ه��ای فرازمن��د و بلنددامنه ای را در مس��یر 
ارتقا و پیش��رفت بازدهی و به��ره وری منطقه ی 
گل گهر و متعاقبا توسعه ی اقتصاد ملی کشورمان 

برداریم. 
بی تردی��د، ب��دون برخ��ورداری از جامع��ه ای 
متش��کل از رسانه های سالم و صال��ح نمی توان 
چش��م اندازی از توسع��ه  همه جانبه و رسیدن به 

فرداهایی بهتر را چشم انتظار بود.
جمشید ملارحمان
مدیرعامل گل گهر

پیامتبریک
مدیرعاملفولادسنگان
بهمناسبتروزخبرنگار

عل��ی امرائی، مدیرعامل شرکت صنایع معدنی 
فولاد سنگان در یادداشتی به مناسبت ۱۷ مرداد 
روز خبرنگار گفت: خبرنگ�اران به راستی تجسم 

امانت داری و وظیفه  شناسی اند. 
آنانی ک��ه به جهت تعهد مس���ئولانه در برابر 
م��ردم و جام�عه پای در وادی ه��ای جان فرسا 
می نهند و با قلم و حقانیت اثبات شده، پیشرفت 
ایران اسلامی و سربلندی مردمشان تنها دغدغه 

کاری آنان است.
بی تردی��د تلاش های شبان��ه روزی خبرنگاران 
و فع��الان عرص��ه خب��ر و رسان��ه ب��ا پیگیری 
دقی��ق، صحی��ح و تحلیل صواب مس��ائل و ارائه 
پیش��نهادات و بیان انتق��ادات کارآمد، راهکاری 
سازن��ده در مس��یر تحق��ق آرمان ه��ای متعالی 
جمهوری اسلامی ایران در سال »جهش تولید« 
اس��ت و این مه��م بی شک با تعام���ل و رویکرد 
سازنده مس��ئولان و فعالان عرصه رسانه محقق 

خواهد شد.
اینجانب ضمن گرامیداشت ۱۷ مرداد و تبریک 
روز خبرن�گ��ار به تمامی خبرنگ��اران و اصحاب 
رسانه ای ک��ه با سلاح قل��م در سرزمین آگاهی 
فعالی��ت می کنند و دغدغه ش��ان ارتقای سطح 
آگاه��ی در جامع��ه است، تداوم ع��زت و توفیق 

روزافزونشان را از خداوند متعال خواستارم.

اخبار

اختصاص۱۰۰میلیاردتومان
برایاحیاوفعالسازیمعادنکوچک

عب��اس نعیمی، قائم مقام ایمیدرو گف��ت: در مجمع عمومی عادی سالانه شرکت فولاد مبارکه اصفهان، 
۱۰۰میلی��ارد توم��ان برای احی��ا و فعال سازی معادن کوچ��ک تصویب شد.  وی افزود: ب��ا توجه به تاکید 
رئیس جمه��وری ب��ه ایمیدرو بر فعال سازی معادن کوچک به دلیل ایج��اد اشتغالزایی بالای این بخش، از 
شرکت های بزرگ از جمله مس و فولاد مبارکه خواسته ایم هر کدام ۵۰ معدن را در حوزه خود فعال کنند.  
وی ادام��ه داد: این شرکت ها، مبالغ تصویب ش��ده را به نام خود در بانک سپرده گذاری می کنند و صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، ضمانت لازم را به معدن داران برای دریافت تسهیلات ارائه خواهد 
داد. قائم مقام ایمیدرو با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه اصفهان امسال ۱۰ هزار میلیارد تومان طرح افتتاح 
می کن��د، اظهارکرد: این شرکت همچنین طرح های ارزشمندی همچون نورد گرم ۲، فولاد سفید دشت و 
الکترود گرافیتی اردکان را در حال اجرا دارد.  وی افزود: بخش ماشین کاری طرح الکترود گرافیتی در نیمه 
نخس��ت امسال و پیش بینی می شود فولاد سفید دشت نیز در دهه فجر امسال افتتاح شود. نعیمی با اشاره 
به اینکه در مجمع فولاد مبارکه اصفهان، افزایش سرمایه به میزان ۴۵ درصد از محل سود انباشته شرکت 
ب��ه تصویب مجمع عمومی رسید، گفت: این اقدام در ۲ ماه انجام خواهد شد. امیدواریم شرکت ها، افزایش 
سرمایه را در زمینه الگوی تعیین شده ایمیدرو هزینه کنند تا توازن زنجیره تولید براساس چشم انداز ۱۴۰۴ 
ب��ه ط��ور کامل ایجاد شود. وی ادامه داد: ارزش سهام شرکت ف��ولاد مبارکه با افزایش سرمایه، به رتبه یک 
)در ب��ورس( رسی��د. تداوم آن اهمیت دارد و باید با افزایش سرمایه و ارتقای ارزش بازار سهام، از این شرکت 
حمای��ت کرده و مانع سقوط رتبه شویم.  قائم مقام ایمی��درو با بیان اینکه شرکت های بزرگ بخش معدن 
و صنای��ع معدن��ی ۱۰۰ میلیارد تومان برای مقابله با ویروس کرونا کمک کردند، گفت: این کمک ها وظیفه 
شرعی و قانونی شرکت ها در شرایط بحران است. علاوه بر این، تخصیص ۵۰ میلیارد تومان برای امس��ال از 
سوی فولاد مبارکه بدین منظور در مجمع تصویب شد. وی خاطرنشان کرد: همچنین، ۵۰ میلیارد تومان 
برای هزینه های درمانی بازنشستگان و تخصیص ۲۲۵ ریال سود نقدی به ازای هر سهم شرکت تصویب شد. 
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دبیر ست��اد تنظیم بازار ضمن تاکی��د بر ضرورت رعایت 
ک��ف عرضه در بورس، به تولیدکنندگ��ان فولاد اولتیماتوم 
داده و ع��دم رعایت کف عرض��ه را تخلف اعلام کرده است؛ 
براین اس��اس تولیدکنندگانی که ک��ف عرضه در بورس را 
رعای��ت نکنند، به عنوان اخلال گ��ران در نظام اقتصادی به 

دادستانی معرفی خواهند شد.
به گزارش ایس��نا، محمدرض��ا کلامی با تاکی��د براینکه 
تولیدکنندگ��ان محصولات فولادی مکل��ف به رعایت کف 
عرض��ه تعیین شده در بورس هس��تند و ای��ن امر ضروری 
اس��ت؛ گف��ت: هر گونه ع��دم رعایت کف عرض��ه در مورد 
کالاهای��ی چون شمش، اسل��ب، میلگ��رد، ورق و تیرآهن 
از س��وی کمیت��ه ویژه تعیی��ن شده برای پای��ش عمکلرد 
تولیدکنندگ��ان فولاد، مورد رصد قرار خواهد گرفت و عدم 

رعایت آن، تخلف به شمار می رود.
دبی��ر ستاد تنظیم بازار، خاطرنش��ان ک��رد: تیم ویژه ای 
در ست��اد تنظیم بازار با مس��ئولیت رص��د روزانه عملکرد 
واحده��ای و ف��ولادی تش��کیل ش��ده اس��ت و ای��ن تیم 

 گزارشی درب��اره وضعیت عملکرد به ص��ورت هفتگی ارائه 
می کند. 

تعیی��ن  عرض��ه  ک��ف  رعای��ت  ع��دم  اس��ت  بدیه��ی 
ش��ده تخل��ف ب��وده و واحده��ای متخل��ف ب��ا عن��وان 
معرف��ی  دادستان��ی  ب��ه  اقتص��ادی  نظ��ام  در   اخ��لال 
خواهند شد. معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از تمامی واحدهای تولید کننده محصولات فولادی 
خواست نس��بت به رعایت کف عرض��ه محصولات فولادی 
در ب��ورس اق��دام کنند. ای��ن در حالی است ک��ه ۱۰ روز 
پی��ش، سازمان حمایت مصرف کنندگ��ان و تولیدکنندگان 
ب��ا استناد به ماده )۲( بخش الزام��ات عرضه ابلاغیه مورخ 
یک��م م��رداد ۱۳۹۷ موض��وع دستورالعم��ل تنظی��م بازار 
محص��ولات فولادی ک��ه کلیه تولیدکنندگ��ان محصولات 
فولادی را مل��زم به فروش در داخ��ل می کند، این تکلیف 
را ب��ر گ��ردن تولیدکنندگان فولاد ق��رار داد که با توجه به 
نوسان��ات ن��رخ ارز و همچنین عدم تع��ادل عرضه و تقاضا 
ب��ه دلی��ل انتظ��ارات تورم��ی، استم��رار نظ��ارت و پایش 

هرچه بیش��تر بازار این محصول در سراسر کش��ور، تمامی 
تولیدکنندگ��ان محص��ولات فولادی ب��ا رعایت کف عرضه 
ابلاغ��ی در بورس ک��الا، در هر مرحله به ص��ورت هفتگی 
عرضه خود را داشته باشند و واحدهای تولیدی فولادی به 
رعایت کف عرضه در بورس کالا و استفاده از انبارهای مجاز 
 مکلف ان��د؛ در غیر ای��ن صورت برای آنان پرونده تش��کیل 

خواهد شد.
در پی این هش��دار سازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگ��ان مبنی بر رعایت ک��ف عرضه در بورس کالا 
و استف��اده از انبارهای مجاز، وحی��د یعقوبی، مدیر اجرایی 
انجم��ن تولیدکنندگ��ان فولاد ایران با بیان اینکه مش��کل 
اصل��ی در عدم عرضه شمش در ۲ هفت��ه اخیر بوده است؛ 
اعلام کرد: در بحث عرضه محصولات فولادی، درحال حاضر 
عرضه محصولات شامل میلگرد، ورق های فولادی، تیرآهن 
و... انجام شده است؛ اما مهم ترین مشکل، عدم عرضه شمش 
در ۲ هفت��ه اخیر در ب��ورس کالا بوده که به چند دلیل رخ 
داده است. با توجه به قرار صدور بخشنامه جدید برای کف 

 عرض��ه، واحدهای تولیدکننده شمش منتظر ابلاغیه جدید
بوده ان��د. وی با اشاره به اینک��ه از ابتدای سال ۹۹ تا تاریخ 
۲۰ اردیبهش��ت م��اه، هیچ کف عرضه ای ب��رای واحدهای 
تولیدکننده شمش ابلاغ نش��ده بود؛ گفت: اما در این تاریخ 
معاون معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، بخشنامه ای 
ب��ه تمام��ی واحده��ای تولیدی شم��ش، میلگ��رد و سایر 
محصولات ف��ولادی ابلاغ کرد که براس��اس آن، واحدهای 
تولی��دی موظف به عرضه ۶۰ درص��د تولید خود در بورس 
ک��الا شدند اما این موضوع ب��ا ارائه دلایل کارشناسی مورد 
اعتراض انجم��ن و تولیدگان واقع شد و به لحاظ محتوایی 
نیز ای��ردات متعددی به آن وارد ب��ود؛ بنابراین کف عرضه 
عملی نبود و عملیاتی هم نشد؛ لذا قرار بر این شد تا وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت کف عرضه ای جدید را مش��خص 
و اع��لام کند اما متاسفانه با وج��ود چندین بار درخواست 
انجمن، مش��مول مرور زم��ان شد تا اینکه ب��ه تازگی قرار 
ش��د تا ظرف چند روز آینده کف عرضه جدید برای شمش 

ابلاغ شود.

ب��ازار فولاد این روزها ب��ا نوسانات زیادی روبه رو شده و با 
هدف برقراری آرامش در این بازار، اظهارنظرهای گوناگونی 
مطرح ش��ده و حتی رئیس جمه��ور نی��ز وارد این مباحث 
شده اس��ت. هرچند، تکلیف تحولات نهایی ب��ازار در میان 
خبره��ای غیررسمی متفاوت و حت��ی متضاد، هنوز، روشن 
نیس��ت، اما رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس در نامه ای 
ب��ه رئیس جمهور تاکید ک��رده است که اب��لاغ قیمت های 
دست��وری در ب��ازار فولاد باع��ث افزایش شدی��د قیمت ها 
برای مصرف کننده، توزیع گس��ترده رانت، ایجاد فس��اد در 
دستگاه های اجرایی و نیز بازگش��ت امضاهای طلایی و عدم 

توسعه زنجیره می شود.
به گزارش اخب��ار فولاد؛ سعید عس��کرزاده ، دبیر انجمن 
سنگ آه��ن ای��ران درب��اره این نام��ه معتقد اس��ت: قیمت 

سنگ آهن، گندله و آهن اسفنجی، درصدی از قیمت شمش 
ف��ولاد اس��ت؛ بنابراین افزایش قیمت شم��ش، روی قیمت 
محص��ولات سنگ آهن��ی تاثیرگذار است و ه��ر چه قیمت 
شم��ش فولاد افزایش یابد، قیمت م��واد اولیه هم به همان 
نسبت تغییر خواهد کرد. از این رو، قیمت گذاری روی سایر 
کالاه��ا تاثیر خاصی در بهبود قیمت فولاد نخواهد داشت و 
بدی��ن ترتیب برنامه ای که دول��ت و وزارت صنعت ، معدن و 

تجارت دنبال می کند خروجی مثبتی نخواهد داشت.
وی اف��زود: مهم ترین اصلاحی که بای��د در قیمت گذاری 
زنجی��ره ف��ولاد رخ ده��د، اص��لاح نس��بت ها در فرم��ول 
قیمت گذاری است. پیشنهاد انجمن سنگ آهن ایران، تعیین 
نسبت ۲۱ درصد شمش فولاد برای قیمت گذاری کنسانتره 
است و در شرایطی که در بازارهای جهانی این نس��بت ۲۴ 

درصد است، پیش��نهاد ما کاملا منطقی است. اما این شیوه 
قیمت گذاری سبب کاهش قیمت فولاد نخواهد شد.

وی ادامه داد: افزایش قیمت ها نشان می دهد کنترل بازار 
از دست تشکل های مربوطه خارج شده و به همین دلیل به 
نظ��ر می رسد، بهتر است به ج��ای تعیین قیمت محصولات 
بالادستی فولاد بر اساس درصدی از قیمت شمش فولاد، در 
همان ابتدای زنجی��ره قیمت گذاری بر اساس پوشش بهای 
تمام شده با حاشیه سود منطقی تولیدکننده، تعیین شود و 
در مراحل بعدی ب��ا ضرایبی قیمت سایر محصولات تعیین 
می ش��د. دبیر انجمن سنگ آهن ای��ران تصریح کرد: در غیر 
ای��ن صورت باید انتهای زنجیره به عنوان مبدأ قیمت گذاری 
در نظر گرفته شود و قیمت سایر محصولات با نس��بت هایی 
معقول و نزدیک ب��ه مدل های جهانی تعیین شود. به گفته 

وی، شم��ش فولاد، محصول نهایی زنجیره فولاد نیس��ت و 
قیمت گ��ذاری زنجیره بر اساس درص��دی از قیمت شمش، 
صحیح نیس��ت. ضمن اینکه به نظ��ر می رسد قیمت فولاد 
موردنی��از ب��ازار داخ��ل، بای��د قیم��ت متفاوتی ب��ا قیمت 
محصولات صادراتی داشته باشد و تخفیفی برای بازار داخل 
 در نظ��ر گرفته شود که به مصرف کنندگان نهایی فش��اری 

وارد نشود.
عس��کرزاده تاکید کرد: البته بهترین راه حل این است که 
در قیمت گذاری ها، تشکل های صنفی را درگیر کنند و البته 
که برای اصلاح قیمت های زنجیره، نیازی به کار کارشناسی 
سنگین نیست و تنها با بررسی آمارها، ظرفیت صنعت فولاد 
و مشورت با تش��کل های صنفی، می توان برای اصلاح نقاط 

ضعف اقدام کرد.

اولتیماتوم ستاد تنظیم بازار به تولیدکنندگان فولاد

تصمیم گیری دولت در بازار فولاد بدون تشکل ها 

تقسیم سود ۵۳۰ ریالی در مجمع فولاد خوزستان 
گروه معدن

مجمع عمومی ع��ادی شرکت فولاد خوزستان 
چهارشنب��ه ۱۵ م��رداد ۱۳۹۹ با حض��ور اعضای 
هی��ات مدیره، مدیرعامل، حس��ابرس مس��تقل و 
بازرس قانون��ی، نماینده سازمان خصوصی سازی، 
نماین��ده سازمان بورس و اوراق بهادار و دارندگان 
۷۶/۲۴درص��د از کل سهام شرک��ت برگزار شد و 
ب��ا توجه به رعایت شیوه نام��ه جلوگیری از شیوع 
وی��روس کرونا، به صورت زنده برای سهامداران در 

سایت آپارات بخش شد.
ای��ن مجمع با حضور اعضای هیات رئیس��ه در 
جایگ��اه قانون��ی، قرائ��ت دستور جلس��ه از سوی 
ریاست مجم��ع عمومی و معرف��ی اعضای هیات 

رئیسه رسمیت یافت.
مهران عباس زاده، معاون منابع انس��انی و امور 
اجتماع��ی شرکت ف��ولاد خوزست��ان در مجمع 
عموم��ی ع��ادی سالیانه این شرک��ت اظهار کرد: 
فولاد خوزست��ان یکی از سرآمدترین شرکت های 
کش��ور در زمینه تعال��ی سازمانی و دارای تندیس 
زری��ن است. این شرکت همچنی��ن ۱۱ درصد از 

تولید فولاد خام کشور را بر عهده دارد.
وی با اشاره ب��ه عوامل کلیدی فولاد خوزستان 
در س��ال گذشته، اف��زود: این عوامل شامل تأمین 
پای��دار و اقتص��ادی اق��لام استراتژی��ک، ظرفیت 
اقتص��ادی، یکپارچگ��ی در زنجیره تولید از معدن 
تا محصول نهای��ی، بازاریابی استراتژیک و حضور 
مس��تمر در بازارهای جهان��ی، متنوع سازی سبد 
محص��ولات و... هس��تند. معاون منابع انس��انی و 
ام��ور اجتماعی شرکت ف��ولاد خوزستان تصریح 
ک��رد: س��ال گذشته ۵۱ درص��د از محصولات در 
ب��ازار داخل��ی و ۴۹ درص��د در بازارهای صادراتی 
عرض��ه شد. البته در سال هایی توانس��تیم بیش از 
۷۰ درص��د از تولیدات را ص��ادر کنیم. بااین حال، 
صادرات منوط ب��ه شرایط بازار داخلی و مصوبات 
ست��اد تنظیم بازار است. عب��اس زاده تأکید کرد: 
شرک��ت ف��ولاد خوزستان در چند س��ال گذشته 
هم��واره موفق به افزای��ش تولید محصولات خود 
به صورت مستمر شده است. به طوری که در امسال 
توانس��تیم برای نخس��تین بار طی سه ماه ابتدایی 
س��ال از تولید یک میلیون ت��ن عبور کنیم. ضمن 
اینکه در امسال رکوردهای تولید روزانه و ماهانه را 
ب��ه ثبت رساندیم. وی در خصوص میزان تولیدات 
ف��ولاد خوزستان در سال ۱۳۹۸، عنوان کرد: این 
شرکت در سال گذشته توانس��ت ۳میلیون و ۶۸۹ 
ه��زار تن فولاد )بیل��ت، بلوم و اسلب(، ۳میلیون و 
۷۳۴ ه��زار تن آه��ن اسفنجی و ۵ میلیون و ۸۵۲ 
ه��زار تن گندله تولید کند. معاون منابع انس��انی 
و ام��ور اجتماعی شرکت فولاد خوزستان با اشاره 
ب��ه فروش این شرکت در سال گذشته، بیان کرد: 
در س��ال ۱۳۹۹، فولاد خوزست��ان موفق شد سه 
میلی��ون و ۷۶۶ ه��زار تن محص��ول در بازارهای 
داخل��ی و بین المللی به ف��روش برساند. همچنین 
صادرات محصولات نهایی این شرکت در سال قبل 
یک میلی��ون و ۸۳۷ هزار تن بود و ارزش صادرات 
ف��ولاد خوزستان در س��ال گذشته به ۱.۲ میلیارد 

دلار رسید. عب��اس زاده تصریح کرد: رشد فروش 
شرک��ت فولاد خوزستان در سال گذشته، افزایش 
تولی��د و افزایش نرخ ف��روش باعث شد که درآمد 
ف��ولاد خوزستان در سال گذشته به بیش از ۱۵۸ 
هزار میلیارد ریال برسد که ۴۰ درصد نس��بت به 
سال قبل از آن رشد دارد. بنابراین فخوز در جایگاه 
دوم شرکت های برتر فولادی ازنظر کس��ب درآمد 
قرار گرفت. همچنین سود خالص فولاد خوزستان 
در س��ال ۱۳۹۸ با رش��د ۶ درصدی به ۳۳ هزار و 

۳۹۶ میلیارد ریال رسید.
وی اظهار کرد: در سال گذشته بهینه سازی سبد 
محصولات فولاد خوزستان باهدف حداکثر سازی 
س��ود متناسب با نیاز بازار انجام شد. همچنین در 
سال گذشته موفق به اجرای پروژه های توسعه ای، 
بهینه سازی و زیس��ت محیطی متعددی شده ایم. 
ع��لاوه ب��ر این، در زمین��ه انجام مس��ئولیت های 
اجتماعی، قرارگاه محرومیت زدایی شهدای فولاد 
خوزستان باهدف حمایت از نیازمندان ایجاد شد.

معاون منابع انس��انی و ام��ور اجتماعی شرکت 
ف��ولاد خوزستان در خص��وص موفقیت های این 
شرک��ت در سال گذشته، مطرح کرد: دریافت لوح 
و تندیس »صادرکننده نمونه کش��ور« در مراسم 
بیس��ت و سومین سالروز ملی ص��ادرات، دریافت 
تندیس زرین شرکت صنعتی برتر کشور در حوزه 
مس��ئولیت پذیری اجتماع��ی و خدمت رسانی به 
م��ردم در دومین آیی��ن تجلیل از چهره های نامی 
صنعت و اقتصاد کش��ور و دریافت تندیس بلورین 
دهمین همایش جایزه ملی مدیریت مالی ایران از 
مهم تری��ن موفقیت ه��ا و افتخارات این شرکت در 

سال ۱۳۹۸ بودند.
عب��اس زاده ادام��ه داد: دریاف��ت عقاب طلایی 
مدیریت موف��ق در تجارت صنعت فولاد و صنایع 
وابس��ته، اعطای عنوان مدیر نمونه جهادی کشور 

و ل��وح تقدیر و نش��ان مدیر برگزی��ده جهادی در 
ششمین همایش ملی مدیریت جهادی با رویکرد 
»مدیری��ت جه��ادی، لازم��ه توسعه و پیش��رفت 
کش��ور« به مدیرعامل شرک��ت فولاد خوزستان و 
اعطای تندیس ملی مس��ئولیت پذیری اجتماعی 
در پنجمی��ن جش��نواره فرهنگ��ی هن��ری بلوط 
به عن��وان شرک��ت برتر در حوزه مس��ئولیت های 
اجتماع��ی و امدادرسانی ب��ه حادثه دیدگان سیل 
امس��ال کش��ور دیگر موفقیت های شرکت فولاد 
خوزست��ان در سال گذشت��ه بودند. محمد مهدی 
موم��ن زاده، رئیس مجمع عموم��ی عادی سالانه 
فولاد خوزستان رویکرد این شرکت را خلق ارزش 
برای ذی  نفعان به جای سهامداران دانست و افزود: 
ذی نفعان مجموعه خوزستان را سهامدار، کارکنان 
و خان��واده  آنان، جامعه و محیط اطراف تش��کیل 
می دهن��د. در فولاد خوزستان مدیران و سیس��تم 
م��دون ۲بال شرکت فولاد خوزستان برای پرواز به 
سوی موفقیت است. وی افزود: در مجموعه فولاد 
خوزستان متخصصان زبده ای مش��غول به خدمت 
هس��تند که رکوردهای غرورآفرین��ی را در فصل 
به��ار ۱۳۹۹ رقم زدند و ای��ن مهم مرهون تلاش 
مجدان��ه ی مدی��ران و کارکنان ف��ولاد خوزستان 
اس��ت. انتخاب شرکت ف��ولاد خوزستان به عنوان 
صادرکنن��ده  نمونه در شرایط تحریمی، نش��ان از 
فائ��ق آمدن بر تحریم ها و شرایط سخت اقتصادی 
اس��ت.  موم��ن زاده گریزی هم ب��ه وضعیت گروه 
ف��ولاد خوزستان در بازار سرمایه کش��ور داشت و 
ادام��ه داد: در روزهای��ی که ب��ازار بورس به شدت 
م��ورد توجه جامعه ق��رار گرفته است، سهم فولاد 
خوزست��ان مورد تحلی��ل فعالان ب��ازار است و از 
ای��ن سهم به عنوان یک سهم کم ریس��ک نامبرده 
می ش��ود. از سال گذشته ۴ه��زار فعال بورسی به 
جم��ع سهامداران اضافه شد که بخش عمده ای از 

آنها حقوقی هس��تند. مطمئنا در آینده رشد سهم 
فولاد خوزستان ادامه  دار است. راه اندازی کارخانه 
گندله س��ازی با ظرفیت ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
شرکت سیمیدکو و فعالیت مس��تمر شرکت های 
تابعه، باعث تقویت بنیان شرکت فولاد خوزستان 

می شود. 
رئی��س مجم��ع عمومی ع��ادی سالان��ه فولاد 
خوزست��ان اظهارکرد: شرکت فولاد خوزستان در 
بحث مس��ئولیت های اجتماعی در کشور سرآمد 
اس��ت. مس��ئولیت اجتماعی تنه��ا یک عمل خیر 
نیست، بلکه یک اقدام راهبردی و استراتژیکی است 
که در شرکت ه��ای بزرگ جهان دنبال می شود و 
ب��ا توجه به عملکرد مثبت فولاد خوزستان در این 
حوزه، انتظار می رود این روند به صورت مس��تمر 
ادامه داشت��ه و در سال آینده گزارشی جامعی در 

این زمینه در مجمع عمومی ارائه شود. 
پیش بینی تولید ۴ میلیون تن ش�مش  �

در فولاد خوزستان 
علی محم��دی، مدیرعامل فولاد خوزستان، در 
مجم��ع عمومی عادی سالان��ه صاحبان سهام این 
شرکت گف��ت: درآمدهای ف��روش شرکت فولاد 
خوزست��ان در س��ال ۹۸ ب��ا رش��د ۴۰ درصدی 
ب��ه ۱۵.۸ ه��زار میلی��ارد توم��ان رسی��د. س��ود 
خال��ص شرک��ت ف��ولاد خوزستان نی��ز در سال 
۹۸ ب��ا رشد ۶ درصدی به ح��دود ۳۳۴۰ میلیارد 
 توم��ان رسید که عملکرد مناس��ب این شرکت را

 نشان می دهد.
وی گفت: در سال ۹۸ کنس��انتره سازی شرکت 
در منطق��ه سنگ��ان در است��ان خراس��ان رضوی 
ب��ه ظرفیت کامل رسید. امس��ال ب��ا بهره برداری 
از واح��د گندله س��ازی سیمیدک��و پیش بین��ی 
می ش��ود نزدی��ک به نصف ظرفی��ت اسمی تولید 
داشت��ه باشد و بهب��ود س��ودآوری از محل تولید 

 گندل��ه شرک��ت صنعت��ی سناب��اد )سیمیدکو( 
حاصل شود. وی افزود: در بهار امسال رکورد تولید 
شرکت شکس��ته شده ک��ه در تیرماه هم این روند 
ادامه داشت��ه است. با این روند پیش بینی شرکت 
این است که امس��ال امکان تولی��د ۴ میلیون تن 
ف��ولاد خام فراهم شود. بن��ا به سخنان مدیرعامل 
ف��ولاد خوزست��ان در مجمع، پروژه ه��ای جدید 
تعری��ف  ش��ده در ف��ولاد خوزست��ان شامل کوره 
پاتیل��ی، ماشی��ن ریخته گ��ری اسل��ب عریض و 
تاسیس��ات جانبی آن است که می تواند با افزایش 
ظرفی��ت تولید اسلب شرکت به اندازه ۱.۲میلیون 
ک��ل تولید شرک��ت را به ب��الای ۵ میلیون تن )با 
طرح ف��ولاد شادگان ۶میلیون ت��ن( برساند. وی 
ادامه داد: پ��روژه احداث یک واحد آهن اسفنجی 
ه��م مطالعاتش انجام شده اس��ت. در صورتی که 
این طرح افتت��اح شود نیاز فخوز به آهن اسفنجی 
شادگان بر طرف شده و شادگان می تواند به سمت 
بهره برداری واحد فولاد سازی اش حرکت کند. در 
پای��ان مدیرعام��ل فولاد خوزستان ضمن تش��کر 
از سهام��داران و اعضای هیات مدی��ره اظهارکرد: 
موفقیت ه��ای روزاف��زون گروه ف��ولاد خوزستان 
مرهون سیاست  گذاری مدی��ران و تلاش بی وقفه  

کارکنان است. 
تولی��د محصولات جدی��د و ایجاد تنوع در سبد 
محصولات، استفاده از فناوری  های نوین در جهت 
پای��داری تولید و ارتق��ا رقابت  پذیری محصولات، 
به��ره وری کل منابع، اج��رای طرح  های توسعه و 
متوازن  س��ازی ظرفیت ها، تکمی��ل زنجیره تولید 
و حض��ور در صنایع بالادستی )تولید کنس��انتره 
سنگ آه��ن( و پایین دست��ی )تولی��د محصولات 
نوردی(، توسعه بومی  س��ازی و فناوری مهم ترین 

برنامه هایی توسعه این شرکت است.
در ادام��ه مجمع عمومی ع��ادی شرکت فولاد 
خوزستان، بازرس مستقل و حسابرس این شرکت 
نظ��رات خود را در رابطه ب��ا صورت های مالی این 
شرک��ت و گزارش فعالیت های هیات مدیره قرائت 
ک��رد و هیات مدیره این شرکت نیز در مقام پاسخ 
درآمدند. ضمن اینکه سهامداران سؤالات خود را از 
مدیران شرکت فولاد خوزستان درباره عملکرد این 
شرک��ت و برنامه ها پرسیدند و هیات مدیره نیز به 
آنها پاسخ دادند. در پایان مجمع فخوز صورت های 
مالی سال منتهی به ۲۹ اسفند ۱۳۹۸ به تصویب 
سهام��داران رسید. همچنین موسس��ه ارقام نگر 
به عنوان حسابرس قانونی و بازرس مستقل انتخاب 
و روزنامه های  دنیای اقتصاد، صمت و اقتصاد ملی 
به عنوان روزنامه  کثیرالانتش��ار معرفی شدند. حق 
حضور اعضای غیر هیات مدیره به ازای هر جلسه 
در م��اه ۲میلی��ون و ۲۵۰ه��زار توم��ان به صورت 
ناخال��ص و پاداش ۵۰۰ میلی��ون تومان به صورت 
خال��ص تعیین ش��د. سود کلی شرک��ت ۳۳ هزار 
و ۳۹۶ ری��ال ب��ه ازای هر سهم ب��ود که با موافقت 
سهام��داران، سود تخصیص یافته به سهامداران به 
می��زان ۳۰ درصد سود کل��ی و یک ۵۳۰ ریال به 
ازای ه��ر سهم تعیین ش��د. درنهایت اینکه هزینه 
مس��ئولیت های اجتماعی به همراه بودجه باشگاه، 

۵۰ میلیارد تومان در نظر گرفته شد.

ح��دود ۲۰س��ال از راه اندازی بورس ک��الا یا بازار 
متمرکز مبادلات کالا در ایران می گذرد و مشارکت 
شرکت ه��ای فولادی و خریداران این محصولات در 
بورس نیز همواره بحث برانگیز و جنجالی بوده است 
ام��ا آنچه بیش از این حضور و حواشی آن باید مورد 
توجه قرار بگیرد صحت برخی پیش فرض ها و میزان 
دخالت در آن است. بعضی از این پیش فرض ها که به 
انتظ��ارات و تصمیمات بعدی منجر شده قابل بحث 
و بازنگ��ری هس��تند و به نظر می رس��د مورد غفلت 

قرار گرفته اند. 
۱- ب��ازار )ب��ورس کالا ( و نق��ش آن در شفافیت 
معاملات نخستین واژه ای که باید مد نظر قرار بگیرد 
» ب��ازار و شرایط یک بازار رقابتی است«. بورس یک 
بازار مدرن برای مبادلات است و ناچار است از قوانین 
ب��ازار تبعیت کند. اما بازار چیس��ت؟ بازار فرآیندی 
است ک��ه در آن، رویارویی خریداران و فروشندگان 
ی��ک کالا با یک دیگر، قیم��ت و مقدار کالا را تعیین 
می کند. اینه��ا تعاریفی است برای شکل  گیری بازار 
آزاد که عوامل مزاحم در آن اعمال نفوذ نکنند. یک 
ب��ازار آزاد، در تض��اد با بازار کنت��رل شده که در آن 
قیمت، عرضه یا تقاضا تابع سیاست گذاری یا کنترل 
مس��تقیم حکومت  هستند قرار دارد. به یک اقتصاد 
تشکیل شده از بازارهای آزاد اقتصاد بازار آزاد گفته 
می شود.در مدل اقتص��ادی یک بازار آزاد هیچ گونه 
دخالتی از سوی دولت یا منبع دیگری وجود ندارد. 
در جوام��ع سرمایه مح��وری ک��ه م��دل نظری یک 
اقتص��اد ب��ازار آزاد بزرگ در آنه��ا رخ ندهد، اقتصاد 
زی��ر زمینی جایگزین یک اقتصاد ب��ازار آزاد واقعی 
می شود. درحال حاضر هیچ کشوری وجود ندارد که 
همه بازارهای داخلی آن کاملا آزاد باشد. بس��یاری 
از مردم معتقدند که بازار آزاد مس��تلزم عدم حضور 
دولت اس��ت. تنها تعداد کمی از متفکرین بازار آزاد 
طرفدار حذف کامل دولت هس��تند؛ بیشتر صاحب 
نظران بازار آزاد معتقدند که یک حداقلی از دخالت 
دولت ه��ا در م��واردی ذی��ل لازم اس��ت: ایجاد یک 
سیاس��ت قضایی برای حل و فصل اختلافات، حفظ 
پای��داری پول )مبارزه با تورم(، حفاظت از رقابت در 
بازار و حقوق مصرف کنندگان و حفاظت از کشور از 
طری��ق دفاع ملی. بنابرای��ن ممکن است که در یک 
اقتصاد بازار، دولت در اقتصاد دخالت داشته باشد. 

تف��اوت اصل��ی اقتصادهای ب��ازار و اقتصادهای با 
برنامه در میزان دخالت دولت نیس��ت، بلکه در این 
است که آیا این دخالت برای اجبار بخش خصوصی 

به بعضی تصمیمات است یا نه. 
مث��لا در ی��ک اقتصاد ب��ازار، اگر بخ��ش دولتی 
ب��ه فولاد بیش��تری نی��از داشته باش��د، منابع مالی 
خ��ود را جم��ع آوری کرده و ف��ولاد را به قیمت بازار 
خریداری می کند اما در یک اقتصاد با برنامه، دولتی 
که فولاد بیش��تری می خواهد، دست��ور تولید آن را 
ص��ادر می کند و قیمت آن را خ��ود تعیین می کند. 
بازار اقس��ام بس��یاری دارد؛ مانند بازار رقابت کامل 
رقاب��ت  ب��ازار   ،)Perfect Competition(
ب��ازار   ،)Imperfect competition(ناق��ص

.)Monopoly( انحصاری
ه��ر کدام از معان��ی بازار را در نظ��ر بگیریم و هر 
قس��می از اقس��ام آن را که ملاحظ��ه کنیم، عنصر 
»رقاب��ت« )Competition( در آن اساسی ترین 

نقش را ایفا می کند.
 برخ��ی از اقتصاددانان می گوین��د هر چه رقابت 
شدیدتر باشد، کارگزاران اقتصادی کمتر به همدیگر 
به چش��م رقیب می نگرند؛ زیرا در این صورت قدرت 
تاثی��ر آنها بر یک دیگر کم تر می شود )رنانی، ۱۳۷۶: 
ص۸۲( » آزادی اقتصادی برای آزادی سیاسی یک 

ضرورت است. 
اگ��ر مردم بتوانند ب��دون اجبار ی��ا دستورالعمل 
مرک��زی ب��ا هم همکاری کنند، ح��وزه عمل قدرت 
سیاس��ی کاه��ش می یابد.« فریدم��ن، میلتون و رز 
فریدم��ن، آزاد برای انتخ��اب: یک نوشتار شخصی، 
Harcort Brace Janovich، ۱۹۸۰، صفح��ه 

۳-۲
۲- مدل اقتصادی عرضه و تقاضا

دومی��ن واژه که بعضا از سوی بعضی تش��کل ها و 
اف��راد بعنوان پیش ف��رض اصلاح نظام موجود مورد 
استن��اد قرار میگیرد »رهاس��ازی قیمت ها براساس 
 )Supply and demand ( نظ��ام عرضه- تقاضا
است تا قیمت ها در بازار به سمت واقعیت میل کند«.
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واحد فرآوری سیلیس قادر است نیاز صنعت فولادسازی 
ریخته گری، ماشین سازی و قطعات چدنی را تامین کند 

و امروز سربلند از هرگونه تحریم، مشکلات و تنگاهای 
اقتصادی، چرخ این صنعت به خوبی می چرخد

استانها
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عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س شورای اسلامی 
ایج��اد و راه اندازی شهرک صنعتی صنایع مس در شهرستان 
ورزقان را ضروری دانس��ت و گفت: اجرای این طرح به دلیل 

تغییر مدیریت ها با وقفه روبه رو شده است.
الله وردی دهقان��ی در گفت وگ��و ب��ا ایرنا، اف��زود: با وجود 
اینکه مصوبه ایجاد ای��ن شهرک مربوط به سال ۱۳۹۲ است 
ام��ا متاسفانه تاکن��ون هیچ اقدامی برای واگ��ذاری اراضی به 
سرمایه گذاران و نیز تمهیدات اولیه برای ایجاد زیرساخت های 

لازم و کافی انجام نشده است.
وی اظه��ار ک��رد: در همان س��ال مکان یابی ب��رای ایجاد 
شه��رک صنعتی صنایع مس در ورزقان انج��ام شده بود، اما 
ب��ا تغییر مدیریت ها در کمال تاس��ف و تعجب مکان مربوطه 
تغییر یافت و به محلی منتقل شد که فاقد هرگونه امکانات و 

زیرساخت های لازم برای راه اندازی این شهرک است.
دهقان��ی ادام��ه داد: در حالی که مک��ان اولیه این شهرک 
می توانس��ت ب��ا همت مس��ئولان استان��ی و محل��ی خیلی 
سری��ع ب��ه بهره ب��رداری برسد، مک��ان جدید ه��م اکنون از 
امکان��ات آب، ب��رق و گ��از نی��ز برخوردار نیس��ت ک��ه این 

 مس��ئله پیچیدگی ها و مش��کلات راه ان��دازی شهرک را چند 
برابر می کند.

وی ب��ا اشاره به اینکه مکان یابی اولیه شهرک صنایع مس 
ورزقان بسیار مناسب بود و در نزدیکی شهر قرار داشت، اضافه 
کرد: سعی داریم همین محل برای ایجاد شهرک دوباره احیا 
شده و به همان محل قبل��ی برگردد چون معتقدیم به دلیل 
ه��م جواری با شه��رک صنعتی ورزقان، ای��ن مکان می تواند 

توسعه منطقه را تسریع کند.
دهقان��ی از تم��ام سرمایه گ��ذاران و صاحب��ان صنع��ت و 

تولید کنندگ��ان درخواست کرد برای فعالیت در حوزه صنایع 
مس وارد عرصه شده و برای ایجاد و راه اندازی صنایع مختلف 
مرب��وط به م��س، شهرک صنعتی صنایع م��س ورزقان را در 

اولویت قرار دهند.
وی یک��ی از دلای��ل اصل��ی نب��ود سرمایه گ��ذاری لازم و 
کافی حاص��ل از عواید مالی مس سونگ��ون در آذربایجان را 
تمرکزگرای��ی و انحصار معادن مس کش��ور در قالب شرکت 
صنای��ع مس ایران ب��ه مرکزیت و محوریت مس سرچش��مه 

دانست.
نماینده مردم ورزق��ان در مجلس شورای اسلامی گفت: از 
آنجائ��ی که شرکت صنایع مس ایران خود را بالادست معادن 
مس کش��ور می داند، هرگز نمی خواهد اهمیت و جایگاه مس 
سونگون در اقتصاد کش��ور روشن و بیان شود و مسئولان نیز 
چندان تمایلی برای تبدیل مس سونگون به مرکز جدید این 
صنعت پردرآمد در ایران ندارند که نگرشی کوتاه بینانه است.
دهقانی گفت: ب��ر همین اساس تاکنون سرمایه گذاری های 
لازم و کاف��ی برای طرح های توسع��ه صنایع مس پیش بینی 
نشده و بس��یاری از محدودیت ها شامل حال معدن سونگون 

ش��ده است که ادامه این روند ب��ه ضرر اقتصاد استان و حتی 
کش��ور خواهد بود، در حالی که ایجاد شهرک صنعتی ورزقان 

بسیاری از این مشکلات را رفع خواهد کرد.
ب��ه گزارش ایرنا، معدن مس سونگ��ون در ۱۰۰ کیلومتری 
شم��ال شرق تبریز و ۲۵ کیلومت��ری شهرستان ورزقان واقع 
شده اس��ت و بر اساس برآوردهای انجام شده با ایجاد صنایع 
پایین  دستی و نیز اجرای طرح های توسعه ای در این مجتمع، 
توانای��ی اشتغالزای��ی ۲۰۰ هزار نف��ری به طور مس��تقیم و 

غیرمستقیم در این صنعت وجود دارد.
این مجتمع معدنی با ظرفیت ۱۵۰ هزار تن کنس��انتره در 

سال، نیمه دوم سال ۱۳۸۵ به بهره برداری رسید.
ذخی��ره احتمال��ی این مع��دن بیش از یک میلی��ارد تن و 
ذخیره قابل استخراج آن حدود ۷۹۶ میلیون تن برآورد شده  
اس��ت که در مجموع کل ذخایر قطعی، احتمالی و ممکن در 
محدوده کانسار سونگون ورزقان حدود ۱/۷میلیارد تن سنگ 

مس با عیار ۶۱/.   درصد است.
در این معدن غیر از فلز با ارزش مس، مولیبدن، طلا، نقره 

و دیگر عناصر با اهمیت به صورت فلزات همراه وجود دارد.

تعلل در ایجاد شهرک صنعتی مس ورزقان 

فروسیلیس��یم با توجه به نوع کاربرد، در ترکیبات 
متن��وع و مختلف��ی تولید می شود، ام��ا به طور کلی 
نس��بت ترکیبی آن بین ۱۰ تا ۹۰درصد سیلیس��یم 
و بقی��ه آه��ن اس��ت و درحال حاضر فروسیلیس��یم 
۷۵درصد و ۴۵ درصد بیشترین کاربرد را در صنعت 

دارند.
فروسیلیسیم؛ پرکاربردترین در صنعت  �

فولاد
ای��ن نکت��ه قابل ذکر اس��ت که هر ان��دازه تولید 
فولاد و قطعات چدنی در کش��ور بیش��تر باشد، نیاز 
به فروآلیاژها به ویژه فروسیلیسیم نیز بیشتر خواهد 
ب��ود و از آنج��ا که تولید ف��ولاد در توسعه اقتصادی 
کشور نقش بسیار مهمی دارد، بدون شک فروآلیاژها 
برای اقتصاد ملی از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار 
است، جایگاهی ویژه که حالا ملایر را به قطب تولید 
فروسیلیس تبدیل کرده و سهم بالایی در این صنعت 

دارد.
با وجود این همه ظرفیت های نهفته در ملایر، بخش 
خصوصی پ��ا را فراتر گذاشت و طرح توسعه شرکت 
فروسیلی��س غرب پارس به عن��وان یکی از چندین 
شرک��ت هلدین��گ توسعه مع��ادن و صنایع معدنی 
خاورمیانه)میدک��و( رق��م خورد و ب��ار دیگر میزبان 
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری شد تا 
دومین واحد تولید فروسیلیس��یم با ظرفیت ۱۲هزار 
ت��ن در س��ال و حجم سرمایه گ��ذاری ۱۵۰ میلیارد 
توم��ان در فجر انق��لاب سال ۹۷ در شهرک صنعتی 

جوکار به بهره برداری برسد.
سید محمدباق��ر میرابوالفتحی، مدیرعامل شرکت 
فروسیلی��س غرب پارس که گام ه��ای بلندی را در 
راست��ای تولید و اشتغال برداشته و بس��یار به آینده 
ای��ن صنع��ت خوش بین است گف��ت: درحال حاضر 
در ۲واح��د راه ان��دازی ش��ده ۲۷۰ نفر مش��غول به 
کار هس��تند که افتخاری برای این شرکت به شمار 
م��ی رود. وی اظهار کرد: هم  اکنون ۲ واحد فعال این 
شرک��ت بیش از ۴۰۰ میلی��ارد تومان قیمت گذاری 

شده و در صدد ورود به بازار بورس هستیم.
فروس�یلیس غرب پارس؛ در آس�تانه  �

ورود به بورس
ب��ه گفته وی ورود به ب��ورس برای همه شرکت ها 
خوب اس��ت و موجب شفاف سازی و انجام کارها در 

چارچ��وب قوانین و مقررات می شود، در کنار آن نیز 
شرکت ارزش پیدا می کند.

وی ادام��ه داد: شرک��ت فروسیلی��س غرب پارس 
ط��رح تولید شمش منیزیم با ظرفیت ۶ هزار تنی را 
در دست اجرا دارد که سال ۹۷ با حضور معاون اول 

رئیس جمهوری عملیات اجرایی آن آغاز شد.
مدیرعام��ل شرکت فروسیلیس غ��رب پارس که 
گام های بلندی در جهش تولید برداشته است افزود: 
درحال حاضر ط��رح تولید شمش منیزیم با ظرفیت 
۶ هزار تنُ در مرحله نخس��ت را در دست اجرا دارد 
و کاره��ای ساختمانی در حال اجرا و قرارداد خارجی 
تجهیزات بس��ته شده و در حال ساخت وساز و انتقال 

از کشور چین به ایران است. 
میرابوالفتحی می��زان سرمایه گذاری برای اجرای 
ای��ن ط��رح را ۱۸۵ میلی��ارد توم��ان عن��وان کرد و 
ادام��ه داد: از این رقم ح��دود ۸۰ میلیارد تومان آن 
سرمایه گذاری ریالی و ۱۰۵ میلیارد تومان آن ارزی 
است و طرح درحال حاضر حدود ۳۵ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
وی ی��ادآور شد: براس��اس برنامه زمان بندی شده 
طرح تولی��د شمش منیزیم نیم��ه دوم سال۱۴۰۰ 
به بهره ب��رداری می رسد و در مرحله نخس��ت برای 

۱۵۰نفر اشتغال ایجاد خواهد شد.
تاکنون وقفه ای در تولید نداشتیم �

اینکه واحدهای فروسیلیس غرب پارس مش��کلی 
ب��رای فروش محصولات خ��ود ندارند، خبری خوب 
ب��رای بخش تولی��د و صنعت است ک��ه مدیرعامل 
شرک��ت فروسیلیس غ��رب پارس ب��ا افتخار گفت: 
درحال حاضر ۸۰ درصد از تولیدات  برای فولادسازان 
و ریخته گری ها است و ۲۰ درصد مابقی برای بورس 
و ص��ادرات اس��ت و از نظر تولید رتبه دوم کش��ور را 

داریم.

میرابوالفتح��ی همچنین خدم��ات و حمایت های 
دول��ت را در مس��یر تولید و راه ان��دازی این واحدها 
ستودن��ی خواند و اندکی از ارائه نش��دن کمک های 
لازم در است��ان همدان ابراز گلایه کرد و ادامه داد: با 
وجود اینکه کارخانه راه اندازی کرده ایم، محدوده ای 

برای دولومیت می خواهیم که هنوز به ما نداده اند.
وی ب��ا بیان اینکه قول هایی برای ارائه تس��هیلات 
ب��رای واح��د شمش منیزیم به ما داده شده که هنوز 
ح��ل نش��ده تاکید کرد: بانک صنع��ت و معدن قول 
داده ۸۰ میلی��ارد تومان تس��هیلات ب��ه ما بدهد که 
هن��وز عمل��ی نش��ده اس��ت. از افتخ��ارات شرکت 
فروسیلی��س غرب پارس این اس��ت که طبق گفته 
مدیرعامل این شرک��ت، تاکنون در پرداخت حقوق 
و دستم��زد کارگران موفق عمل ک��رده و هیچگونه 
معوق��ه ای به پرسنل ندارد و سال گذشته ۲ میلیون 
دلار صادرات داشته و اولویت امسال نیز برای افزایش 
صادرات به کش��ورهای هدف است. میرابوالفتحی بر 
این باور است: برخی واحدهای تولیدی که مش��کل 
دارن��د، به این دلیل است که اول مش��کلات خود را 
حل می کنند، بعد به مشکل کارگران می پردازند، اما 
فرق ما با این واحدها این است که ما پس از بررسی و 
پرداخت حقوق و دستمزد، عیدی و پاداش کارگران، 
به مش��کلات خودمان می پردازی��م.  وجود ۲ معدن 
فع��ال در نهاوند و کرمانش��اه ب��رای تهیه مواد اولیه، 
تجهیز ۲ واحد تولیدی به سیس��تم آنلاین کنترل از 
طرف محیط زیس��ت و رعایت پروتکل های بهداشتی 
در محی��ط ک��اری کارگران از دیگ��ر مزیت های این 
شرکت بود که میرابوالفتحی به آن اشاره کرد و افزود: 
با رعایت موارد بهداشتی و سیس��تم پیش��گیری، از 
زمان شیوع ویروس کرونا مش��کلی برای ما به وجود 
نیام��ده و با برنامه ریزی منظم هیچ وقفه ای در تولید 

نداشتیم.

در  � س�یلیس  ف�رآوری  واحده�ای 
شهرک صنعتی جوکار ملایر

با نگاهی ب��ه فعالیت واحدهای تولید فروسیلیس 
در ای��ران و راه اندازی واحدهایی در شهرستان ازنا با 
ظرفی��ت اسمی ۲۵ هزار ت��ن و نصب کوره ۱۸ هزار 
تن��ی و افزای��ش ظرفی��ت به ۴۳ هزار تُ��ن در سال، 
فروسیلی��س سمنان با ظرفیت تولی��د ۲۵ هزار تن 
در سال، ۲ واحد فروسیلیس غرب پارس در ملایر با 
ظرفیت اسمی ۲۴ هزار تن در سال و شرکت آهن و 
سیلی��س آذرخش با ظرفیت سالانه ۱۲ هزار تن در 
ملایر، هم اکنون ظرفیت تولید فروسیلیس در کشور 
ب��ه بی��ش از ۱۱۰هزار تن در س��ال رسیده و پس از 
گذشت ۲۵ سال و در شرایط تحریم و با  به کارگیری 
دانش و تخص��ص مهندسان ایرانی، تا حدود زیادی 
موج��ب بومی سازی فناوری ساخت این محصول در 

کشور شده است.
افتخ��ارات صنعت فروسیلیس ملایر به اینجا ختم 
نمی ش��ود، فروسیلی��س آهن و سیلی��س آذرخش 
دومی��ن شرکتی بود ک��ه پس از شرکت فروسیلیس 
غ��رب پارس به هم��ت بخش خصوصی وارد شهرک 
صنعت��ی جوکار ش��د و با هدف تولی��د ۱۲ هزار تن 
فروسیلی��س و اشتغالزایی ب��رای ۱۳۰ نفر با میزان 
سرمایه گ��ذاری ۷۳ میلیارد تومان در دهه فجر سال 
۹۷ با حضور معاون اول رئیس جمهوری فعالیت خود 

را آغاز کرد.
خیز آذرخش ب�رای تولید ۳۲ هزار  �

تنی فروسیلیس 
محس��ن طوبایی، مدیرعامل شرکت فروسیلیس 
آه��ن و سیلی��س آذرخ��ش در این ب��اره گف��ت: 
برنامه ریزی ه��ای لازم برای اجرای طرح توسعه این 
شرکت ب��ا ۲۰ هزار تن ظرفی��ت تولید فروسیلیس 
انج��ام شده و فعلا ۱۵۰ میلی��ارد تومان اعتبار برای 

آن برآورد شده است.
وی بی��ان کرد: در صورت راه اندازی برای ۱۳۰نفر 
اشتغ��ال ایج��اد خواه��د ش��د و چنانچ��ه ظرفیت 
تولی��د ۲واح��د شرکت آذرخش ب��ه ۳۲ هزار تن در 
س��ال برسد، از نظ��ر ظرفیت دومی��ن تولید کننده 
فروسیلی��س در کش��ور هس��تیم. طوبایی ب��ا بیان 
اینکه این واحد هیچ گونه مش��کل زیست محیطی و 
آلایندگ��ی ندارد، از ساخت یک مجموعه تولیدی با 

عن��وان »فروآلیاژ لوتوس« کارخانه تولید فروسیلیکا 
منگنز در این شهرک خبر داد که بزرگ ترین کارخانه 

در ایران در قالب شرکت لوتوس است.
۲ طرح توسعه ای �

به گفته قدرت الله ولدی، معاون استاندار همدان و 
فرماندار ویژه ملایر این شهرستان قطب مهم صنعت 
و مع��دن استان همدان است و درحال حاضر ۵طرح 
تولی��دی در شهرک صنعت��ی جوکار ملایر در دست 

اجرا است.
وی ب��ا اش��اره ب��ه ط��رح توسع��ه ای ۲ شرک��ت 
فروسیلیس غ��رب پارس و آذرخش بیان کرد: طرح 
توسعه ای تولید شمش منیزیم از دولومیت در دست 
اجرا است که امیدواریم با حمایت مالی بانک صنعت 
و معدن و پرداخت تسهیلات مورد نیاز روند اجرایی 

آن شتاب گیرد.
اج��رای ط��رح سیلیکون متال ب��ا سرمایه گذاری 
شرکت تامین اجتماعی)شس��تا( در شهرک صنعتی 
جوک��ار خب��ر خوشی بود ک��ه فرمان��دار ویژه ملایر 
ب��ه آن اش��اره کرد وگف��ت :  قرار است ای��ن طرح با 
سرمایه گ��ذاری ۳۰۰میلیارد توم��ان اعتبار اجرایی 

شود.
اشتغال برای یک هزار نفر �

حمیدرضا متین، رئی��س سازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت هم��دان نیز به اج��رای ۵ طرح تولیدی با 
بیش از یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در شه��رک صنعت��ی جوکار ملایر اش��اره و ۲ واحد 
تولید فروسیلیس غرب پارس، یک طرح فروسیلیس 
منگنز، طرح توسع��ه شرکت آذرخش و طرح تولید 
شم��ش منیزیم از دولومی��ت را ازجمله این طرح ها 
برشمرد و افزود: با بهره برداری از این طرح ها بیش از 

یک هزار نفر مشغول به کار می شوند.
وی ادام��ه داد: با بهره ب��رداری از این طرح ها گام 
بلندی در زمینه جلوگیری از خام فروشی در کش��ور 
برداشت��ه می ش��ود و یک حرکت عظی��م در بخش 

صنعت و معدن استان اتفاق می افتد.
صنعت فروسیلیس ملایر برگ دیگری از افتخارات 
است��ان همدان است ک��ه در حوزه صنعت و معدن و 
در دولت تدبیر امید ورق خورد و به خود می بالد که 
مدل صنعت استان شده و پرشتاب روند توسعه خود 

را برای خودکفایی به تمام معنا طی می کند.

 آمار اشتغال 
 در معادن خراسان شمالی 

زیر ۲۰۰۰ نفر است
رئیس کل دادگس��تری خراس��ان شمالی گفت: در 
حال��ی ک��ه آمار اسم��ی اشتغال در مع��ادن خراسان 
شمالی ب��الای ۲۰۰۰ نفر است ولی آمار واقعی کمتر 

از این رقم است.
به گ��زارش تس��نیم، حجت الاسلام والمس��لمین 
اس��دالله جعفری در حاشیه نشس��ت ش��ورای حفظ 
حق��وق بیت الم��ال خراسان شمال��ی اظهارکرد: باید 
مش��کلات و آم��ار مربوط به معادن است��ان خراسان 
شمال��ی تا پای��ان شهریور بررسی و احصا شود تا برای 

برنامه ریزی های بعدی اقدامات موثری انجام شود.
وی افزود: یکی از کارکردهای شورای حفظ حقوق 
بیت المال در استان جلوگیری از تضییع حقوق عامه 
در هم��ه بخش ها است و مع��ادن نیز یکی از مواردی 
اس��ت که باید با جدیت برای ساماندهی وضعیت آنان 
وارد شوی��م. رئیس کل دادگس��تری خراسان شمالی 
ادام��ه داد: در معادن استان و موضوعات مرتبط با آن 
مغایرت در پروانه ها و میزان عملکردی وجود دارد که 

باید این موارد بررسی شود.
حجت الاس��لام جعفری با اشاره به آمار شاغلان در 
بخ��ش معدن در استان نیز افزود: آمار اسمی اشتغال 
به کار در معادن خراسان شمالی ۲۰۰۰ نفر است ولی 
آمار واقعی رقمی کمتر از این عدد را نش��ان می دهد 

که این موضوع نیز جای بررسی دارد.

کارخانه سیمان سلامتی 
مردم را تهدید می کند

رئیس شورای اسلامی شهر شیراز، با تاکید بر اینکه 
کارخانه ه��ای آلاینده سلامتی شهرون��دان را تهدید 
می کن��د، گفت: سازمان های صنعت، معدن و تجارت، 
محیط زیس��ت و دانشگاه علوم پزشکی گزارش خود را 

به شورا ارائه کنند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سید عبدالرزاق 
موس��وی در ابتدای یکصد و چهل و سومین جلس��ه 
صح��ن علنی این ش��ورا با اشاره ب��ه درخواست های 
مک��رر شهروندان شیراز در خص��وص انتقال کارخانه 
سیم��ان به خارج از محدوده شه��ر، اظهارکرد: مردم 
در خص��وص وجود کارخانه سیمان در محدوده شهر 
و آلودگی های��ی که در محلات مس��کونی شهر ایجاد 
ک��رده به شدت ناراضی هس��تند و این نارضایتی را از 
طریق مختلف به ما منعکس کرده اند. او با بیان اینکه 
سال هاس��ت قرار است ای��ن کارخانه به بیرون از شهر 
منتق��ل ش��ود، تصریح کرد: صرف مط��رح کردن این 
بحث ه��ا که قرار است فضای ای��ن کارخانه در بیرون 
از شه��ر آماده شود و انتقال کارخانه انجام شود، بدون 
اینک��ه اتفاق عملی رخ دهد مش��کلی از مردم را حل 
نخواه��د کرد و چی��زی از شدت نگ��ران و نارضایتی 
آنها کم نمی کند. موسوی با هش��دار نس��بت به اینکه 
آلودگی ه��ای ناشی از وج��ود این کارخانه ها سلامتی 
جسمی و روانی شهروندان را به شدت تهدید می کند، 
تاکید کرد: اینکه در تعارض بین حقوق مس��لم مردم 
ازجمله تامین سلامتی روحی و جسمی آنها در مقابل 
تأمین برخی مناف��ع اقتصادی کدام را ترجیح دهیم، 
هی��چ تردیدی در بین صاحب نظ��ران وجود ندارد که 
اصل همواره تامین جان و سلامتی جس��می و روحی 
مردم است. رئیس شورای اسلامی شهر شیراز با تاکید 
بر اینکه در اداره جامعه بحث مصلحت و نظم عمومی 
در کن��ار قان��ون یک حکم دارن��د و از اهمیت برابری 
برخوردارن��د، تصری��ح کرد: یک��ی از مصادیق نظم و 
مصلح��ت عمومی همین بهداش��ت عمومی است که 
نمی توان به هیچ قیمتی از آن عبور کرد و آن را با هیچ 

چیز دیگری نمی توان معامله یا مبادله کرد. 
موسوی با ی��ادآوری اینکه ۲کمیس��یون سلامت، 
همچنی��ن  و  شه��ری  خدم��ات  و  محیط زیس��ت 
شهرس��ازی و معماری شورا موض��وع انتقال کارخانه 
سیم��ان را پیگیری ک��رده و خواهند کرد، اضافه کرد: 
ب��ا توجه ب��ه اینکه این موضوع یک��ی از مصادیق بارز 
بهداش��ت عمومی است و به استن��اد تکلیفی که بند 
۱۸ م��اده ۸۰ قانون بر عهده شوراها گذاشته، از رئیس 
کمیس��یون سلامت درخواس��ت دارم که گزارش این 
 کمیس��یون از وضعی��ت بهداشت عموم��ی را به شورا 

ارائه کنند. 
رئی��س ش��ورای اسلامی شه��ر شی��راز در پایان از 
دستگاه ه��ا و نهادهای متولی درخواست کرد که برای 
ای��ن موضوع چاره اندیش��ی کنند و افزود: مس��ئولین 
محت��رم سازم��ان صنعت، معدن و تج��ارت به عنوان 
متولی این بخش، اداره کل محیط زیس��ت و همچنین 
مجموع��ه بهداش��ت و درم��ان استان ب��ه استناد بند 
۳۲ماده ۸۰ مکلف هس��تند که گزارش مربوط به این 
موض��وع را به شورا ارائه کنند تا حل موضوع تس��ریع 
ش��ود؛ در غیر این صورت شورا به وظیفه قانونی خود 

در این باره عمل خواهد کرد.

روی خط خبر

گروه معدن

کمت��ر از یک دهه است ک��ه ملایر در جنوب استان همدان 
ب��ه واسط��ه وجود معادن غن��ی و سرشار، هم اکن��ون به اوج 
شکوفای��ی و جهش در صنعت فروسیلیس رسیده است و این 
ج��ز با حمای��ت و تدبیر دولت و عزم راس��خ بخش خصوصی 
محق��ق نمی شد، افتخاری که بدون شک ای��ران را در واردات 
ای��ن کالا بی نیاز کرده و به سمت بومی سازی در حرکت است. 
ب��ه گزارش ایرنا، س��ال ۸۹ با احداث شهرک صنعتی جوکار با 

۹۵هکتار مس��احت، پایه های صنعت فروسیلیس در ملایر بنا 
ش��د و از زمان آغاز فعالیت نخس��تین واحد فرآوری سیلیس، 
ای��ن صنعت فراز و نش��یب های زیادی را ط��ی کرد تا به امروز 

که قطب تولید فروسیلیس به عنوان یکی از فروآلیاژها شد. 
ای��ن واحد قادر است نی��از صنعت فولادسازی، ریخته گری، 
ماشین سازی و قطعات چدنی را تامین کند و امروز سربلند از 
هرگونه تحریم، مشکلات و تنگاهای اقتصادی چرخ این صنعت 

به خوبی می چرخد.  
برخ��ورداری از حدود ۷۱درصد از مع��ادن سیلیس استان 

هم��دان در ملای��ر و استخ��راج سالانه بی��ش از ۴۰۰هزار تن 
سیلیس از معادن این شهرستان و البته تامین زیرساخت های 
لازم، موج��ب ش��د تا بخش خصوصی با می��ل و رغبت وافری 
ب��رای سرمایه گذاری در این بخش ب��ه جنوبی ترین شهر این 
استان بیاید.  نخستین واحد صنعتی در این شهرک در زمینی 
ب��ه مس��احت ۶.۵ هکتار و میزان سرمایه گ��ذاری ۶۵ میلیارد 
تومان و ۷میلیون یورو در بخش ارزی با ظرفیت تولید سالانه 
۱۲ه��زار ت��ن در س��ال ۹۲ آغاز شد، ش��روع راهی طلایی که 
شرک��ت »فروسیلیس غ��رب پارس« آغازگر آن بود و با حضور 

»اسحاق جهانگی��ری« معاون اول رئیس جمهوری افتتاح و پا 
ب��ه عرصه تولید کش��ور گذاشت و به عن��وان سومین کارخانه 

تولیدکننده فروسیلیس کشور فعالیت خود را آغاز کرد. 
در توضیح صنع��ت فروسیلیس به عنوان یکی از فروآلیاژها 
بای��د گفت ک��ه فروآلیاژها، آلیاژهای آهن ب��ا فلزاتی همچون 
سیلیس��یم، منگنز، ک��روم و مولیبدن است ک��ه از مواد اولیه 
مصرف��ی در صنای��ع متال��وژی و به ویژه تولید آه��ن و فولاد 
هس��تند و در میان فروآلیاژها، فروسیلیسیم بیشتری مصرف 

را در صنعت دارد.

فروسیلیس؛یکگامتابومیسازی
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واله اعلام کرد: سامارکو با توجه به تقاضای شدید چین دوباره 
فعالی��ت خ��ود را از سر می گیرد.  به گزارش معدن نیوز به نقل از 
رویترز، واله، معدنکار سنگ آهن برزیل در ماه جاری پیشنهادی 
 Northern Systemرا برای توسعه بیش��تر مجتمع معدن��ی
خ��ود به هیات مدیره ارائه کرد و این شرکت برنامه دارد عملیات 
معدنک��اری را در م��اه دسامبر در مجتمع سامارکو آغاز کرده و از 
سر بگیرد.  هیات رئیس��ه شرکت واله در گفت وگو با تحلیلگران 

و در پ��ی انتش��ار دستاوردهای 3ماه��ه دوم سال، با لحن خوش 
بینانه ای اعلام کردند که تنها معدنکاری است که قادر به تحویل 
۱۰۰میلی��ون تن سنگ آهن اضافی برای پاسخ به تقاضای بالای 
چین برای این ماده اصلی تولید فولاد می باشند. واله برنامه ریزی 
کرده تا پایان سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۴۰۰ میلیون تن سنگ آهن در 
سال تولید کند، هدفی که در ابتدا برای سال گذشته تعیین شده 
بود و بعد از شکس��ت سد باطل��ه متعلق به این شرکت در ژانویه 

۲۰۱۹ ب��ه تأخیر افتاد و باعث کش��ته ش��دن ۲۷۰نفر و تعطیلی 
اجباری مع��ادن مربوطه شد. یکی از دستگاه های اجرایی برزیل 
گف��ت که با بهبود تولی��د، واله به رکورد جدید تولید سنگ آهن 
در مجتمع مهم S۱۱D در شمال برزیل رسیده است. پیش بینی 
می شود مجتمع Itabira در جنوب شرقی برزیل که مواردی از 
ابتلا به کروناویروس در آن به چشم می خورد، در سال ۲۰۲۱ به 
تولید کامل دست یابد.  ارزش سهام واله در بازار بورس، به دلیل 

اعلام هزینه ها و افزایش آنها نزولی بود و تا 3 درصد از ارزش آن 
کاسته شد. واله همچنین هش��دارهایی را به سرمایه گذاران خود 
داد.  هیات مدیره این شرکت گفت: این پاندمی در سال ۲۰۲۰ به 
تولید سنگ آهن به میزان ۱۰ میلیون تن آسیب رساند.  علاوه بر 
این، این مسئولان گفتند، راه اندازی دوباره سامارکو ممکن است 
اندکی به تأخیر بیفتد، به این معنی که فعالیت در این معدن در 

آغاز سال ۲۰۲۱ از سر گرفته شود.

از سرگیری فعالیت معدن سامارکو 

دورنمای بازار کالاهای معدنی در ابهام
گروه معدن

دومی��ن معدنکار برتر دنیا می گوید مش��خص 
نبودن زم��ان اتمام همه گیری وی��روس کرونا و 
نگرانی ها درباره چش��م اندازهای موج بعدی ابتلا 
به ای��ن ویروس، دورنمای ب��ازار تمامی کالاهای 
معدن��ی را در ابهام ف��رو می ب��رد. اگرچه برخی 
معادن پروژه های توسعه ای خود را با قدرت ادامه 
می دهند. به گزارش مس پرس، ریوتینتو به عنوان 
دومین شرکت معدنکاری جهان گفته درحالی که 
تقاض��ا در چین، بزرگ تری��ن مصرف کننده مواد 
خ��ام جه��ان، همچنان ق��وی است، ب��ازار مس 
ایالات متح��ده همچنان ضعیف باقی مانده است.  

از سوی دیگر بخش آلومینیوم هم با چالش روند 
کن��د فروش صنعت اتومبیل س��ازی روبه رو است 
و بازگش��ت ب��ه وضعیت اولیه در اروپ��ا و ژاپن با 
وج��ود اینکه این نواح��ی محدودیت های مرتبط 
با وی��روس را برداشته اند، امیدوارکننده نیس��ت. 
»جین-سباستی��ن جک��ز«، مدیرعامل ریو تینتو 
گفت: »اگر ب��ه وضعیت چین نگ��اه کنیم، روند 
بهبود به خوبی مس��یر خود را طی می کند و این 
کش��ور در حال تجربه بهبودی است که می تواند 
پش��توانه تولید سنگ آهن و بوکسیت باشد.« وی 
اضاف��ه کرد: »اما من نمی توانم با اطمینان بگویم 
ک��ه وضعیت برای دیگر کش��ورها چگونه خواهد 
ب��ود. ما رفته رفته شاهد نش��انه هایی از بهبود در 
بخش های ساختمانی و اتومبیل سازی در ایالات 
متحده و اروپا هس��تیم، ام��ا روند این بهبود کند 
است.«  ریو تینتو که در ماه جاری از تعطیلی یک 
کارخان��ه ذوب آلومینیوم زیان س��از در نیوزیلند 
خب��ر داده ب��ود، اعلام ک��رد که آین��ده عملیات 

دیگ��رش در ایس��لند نیز تحت بازنگ��ری است. 
ب��ه این ترتیب ب��ه نظر می رسد م��وج دوم ابتلا 
به کووی��د-۱۹ تهدیدی مهم ب��رای اقتصادهای 
پیشرفته باقی خواهد ماند.  جکز همچنین اظهار 
کرد: »درحال حاضر یک ع��دم اطمینان در بازار 
وجود دارد چون بی تردید موج دوم کووید-۱۹ در 
راه است اگرچه زمان آن معلوم نیست.«  از سوی 
دیگ��ر تحلیلگر اطلاعات بلومبرگ، »یی ژو«، نیز 
در یادداشتی نوشت که عرضه کنندگان کالاهای 
معدن��ی می توانند به دنبال افزایش صادرات خود 

ب��ه چین باشند، چراکه بهب��ود تقاضا در جاهای 
دیگر رون��دی کند دارد و این کش��ور هم اکنون 
واردات سنگ  آهن و کنس��انتره مس را آزاد کرده 
است. این در حالی است که ریو تینتو هشدار داده 
تنگنای عرضه جهانی مس، با توجه به وقفه های 
مرتبط ب��ا کووید-۱۹ ک��ه تاکنون ح��دود 3 تا 
۴درص��د بر عرضه سالانه تأثی��ر منفی داشته اند، 
ممک��ن است بدتر شود. ریو تینتو گزارش داد که 
تولید م��س این شرکت در فص��ل دوم 3 درصد 
کاه��ش داشته است. از همین رو قیمت های مواد 

خام صع��ود کرده اند چون معادن اصلی جهان به 
عل��ت ازدیاد موارد ابتلا به ویروس در بین نیروی 
کارش��ان فعالیت های خ��ود را متوق��ف کرده یا 
عملیاتشان را کند کرده اند؛ هر چند که هم اکنون 
نشانه هایی در دست است که شیلی، بزرگ ترین 
تولیدکننده مس جهان، در حال کاستن از شمار 
مبتلای��ان جدید به کووی��د-۱۹ است. ریو تینتو 
اع��لام کرده است که تولید فصلی در اسکوندیدا، 
بزرگ ترین معدن جه��ان، حتی با وجود کاهش 
تعداد کارکنان، ۲ درصد نس��بت به فصل مش��ابه 

س��ال گذشته افزایش یافته اس��ت. براساس این 
گزارش تقاضای سن��گ آهن در چین قوی باقی 
می مان��د و ریو تینتو گفته ای��ن شرکت در حال 
جذب مش��تریان جدید ب��رای فروش هایی است 
ک��ه از طریق بنادر انجام می شون��د. این شرکت 
همچنین در حال پیش��برد پروژه معدن سیماندو 
در گین��ه اس��ت و چی��ن در ح��ال به روزرسانی 
طرح ه��ای یک خ��ط آه��ن عب��وری از گینه و 
 ارزیاب��ی روش های حمل م��واد در ارتباط با این 

معدن است. 

 تولید آلومینیوم سبز
از سال آینده

شرکت روس��ی روسال اعلام ک��رده که از سال 
آینده، آلومینیوم سب��ز به بازار عرضه خواهد کرد. 
به گزارش معدن نیوز، شرکت روسی روسال اعلام 
ک��رده که از س��ال آینده، آلومینی��وم سبز به بازار 

عرضه خواهد کرد.
آلومینی��وم سبز نوع��ی از آلومینیوم بوده که در 
تولید آن نهایتا ۷-۴ ت��ن کربن به ازای هر تن فلز 
تولید خواهد شد. این شرک��ت روسی انتظار دارد 
که فروش آلومینیوم سبز شرکت تا سال ۲۰۲۵ به 
۵.3 میلیون برس��د که ۸۰ درصد از تولید شرکت 

را شامل می شود.
روسال در یک نشست مطبوعاتی اظهارکرده که 
درحال حاضر نی��ز ۹۰ درصد از آلومینیوم تولیدی 
ای��ن شرکت با کمتری��ن ردپای کربن��ی در حال 
عرضه به بازار است. هم اکنون تنها ۱۰ میلیون تن 
آلومینیوم سبز در جهان تولید می شود که این رقم 
۱۷-۱۵ درص��د از تولید جهان��ی آلومینیوم است. 
تولید جهانی آلومینیوم اندکی بیش از ۶۰میلیون 

تن است. 
به گفته    مدیرعامل شرکت روسال، انتظار می رود 
که پس از کووی��د-۱۹، بازار ظرفیت رشد بیش از 
پی��ش داشته باشد. این شرکت معتقد است که در 
3 ماه��ه پایانی سال، ف��روش آلومینیوم با احتمال 

۹۰درصد به حالت اولیه باز خواهد گشت.

خبر
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آغاز بازاریابی کارگزاران برای فروش ملک 

بررسی نقش بازار سرمایه در چرخه تولید
قیمت سهام بعضی شرکت ها متناسب با ارزش ذاتی آن نیست

نفس هسته به شماره افتاد! 

گروه معدن

عرضه نخس��تین ملک در بورس ک��الا در حالی در 
روزه��ای پایانی م��رداد ماه جاری رق��م می خورد که 
کارگزار عرضه کننده ای��ن ملک تجاری، عرضه املاک 
در بس��تر بورس کالا را راهکاری برای ایجاد شفافیت 
قیمتی و حذف مزایده های غیرشفاف دانست و بر لزوم 
عرضه مستمر املاک به ویژه واحدهای مسکونی تاکید 

کرد.
به گزارش کالا خبر، میثم باقری، عضو هیات مدیره 
کارگزاری بانک مس��کن درباره برنامه عرضه یک باب 
واح��د تج��اری در بورس کالا در تاری��خ 29 مردادماه 
امس��ال گفت: عرضه املاک در ب��ورس کالا در حالی 
برای نخس��تین بار با عرضه یک ب��اب واحد تجاری در 
شه��ر پردیس انج��ام خواهد شد ک��ه کارگزاری بانک 
مس��کن درحال بازاریابی برای جذب مشتریان بالقوه 
است و انتظار می رود ب��ا حضور متقاضیان خرید، این 

معامله برای نخستین بار در بورس کالا ثبت شود.
وی تاکی��د کرد: نکته ای که در رابطه با این عرضه ها 
در بازار فرعی بورس کالا وج��ود دارد، درباره کارگزار 
خرید و فروشنده است ک��ه باید متفاوت از هم باشند 
و ما مجبور هس��تیم متقاضی یا متقاضیان خرید را به 
کارگزار دیگری معرف��ی کنیم تا به کمک آنها معامله 

انجام شود.
پایان نفوذ قیمتی املاک داران �

وی ب��ه بازار ام��لاک اشاره کرد و اف��زود: یکی از از 
ضعف ه��ای ب��ازار ام��لاک، ع��دم وج��ود شفافیت در 
قیمت گذاری است و درحال حاضر با فعالیت گس��ترده 
شبکه های اجتماعی در این حوزه، متاسفانه شاهد آن 
هس��تیم که افراد تاثیرگ��ذار و دارای اموال قابل توجه 
در مناطق مختلف، قیمت ها را در بازار مس��کن تعیین 
می کنند و ب��ه دنبال آن، روندهای کاذبی در قیمت ها 
ایج��اد می کنن��د که ب��ه جامعه مصرف کنن��ده ضربه 

می زند.
ب��ه گفته باقری با عرضه ام��لاک در بورس کالا، که 
درحال حاض��ر زیرساخت های آن فراهم است، می توان 
اطمینان داشت که شفافیت قیمتی و معاملاتی در این 

بازار برقرار خواهد شد.
اطلاع عموم از روند عرضه و قیمت ها �

وی مزیت دیگر عرضه املاک در بورس کالا را اطلاع 
عموم از این عرضه ها دانس��ت و گفت: با عرضه املاک 
در بورس کالا عموم مردم در جریان این عرضه ها قرار 
خواهن��د گرفت که این امر نکته بس��یار مهمی است. 
حال آنک��ه در بازار سنتی وقت��ی در منطقه ای ملکی 
عرض��ه می شود، تنها افراد ذی نف��وذ دارای سرمایه و 
ی��ا چند بنگاه دار که در آن منطقه حضور دارند، از آن 

مطلع می شوند. ضمن اینکه به کمک سازوکار بورس، 
شائب��ه هایی که ممکن است در مزایده اموال به روش 
سنتی در بازار مس��کن مش��اهده شود، از بین خواهد 

رفت.
جلوگیری از ح�راج صوری در معاملات  �

املاک
عضو هیات مدیره کارگزاری بانک مس��کن شفافیت 
اقتص��ادی و جلوگیری از مزایده ه��ای غیرشفاف را از 
مهم ترین آث��ار عرضه املاک در ب��ورس کالا برشمرد 
و اف��زود: نکته بعدی درباره مزای��ای عرضه املاک در 
بورس مکانیس��م حراج است؛ چراک��ه وقتی معاملات 
براس��اس مکانیس��م حراج انجام ش��ود، قیمت پایه ای 
که از س��وی فروشن��ده اعلام شده در ص��ورت تعدد 
خریداران می تواند با رقابت واقعی متقاضیان خرید رو 
ب��ه رو شود و این امکان فراهم است که این رقابت در 
چندی��ن روز ادامه یابد تا در صورت حصول توافق بین 
خریدار و فروشنده، معامله انجام شود. این موارد نشان 
می دهد که به کمک بورس می توانیم به سمتی حرکت 
کنیم که حراج واقعی در حوزه مس��کن شکل گرفته و 

از حراج صوری جلوگیری می شود.
به گفته وی، در مزایده املاک به روش سنتی ممکن 
است برخ��ی افراد قبل از باز ش��دن و خواندن پاکت، 
اطلاعات خاصی نس��بت به قیمت های اعلامی داشته 
باشند و موارد زیادی در این رابطه مش��اهده شده که 
در نتیج��ه این مزایده های صوری، برنده مزایده واقعی 

نتوانسته به هدف خود برسد.
باقری با بی��ان اینکه به کمک مکانیس��م معاملاتی 
ح��راج در ب��ورس می ت��وان جذابیت قیمت��ی را برای 

خریدار ایجاد کرد، گفت: با رونق معاملات مس��کن به 
شی��وه حراج در بورس کالا می ت��وان به  تدریج قیمت 
پای��ه را برای متقاضیان خرید جذاب کرد تا خریداران 
بازار مس��کن از طریق بورس، املاک موردنظر خود را 

خریداری کنند.
لزوم بهره گیری از بازارهای رسمی �

وی درباره چگونگی ایجاد رونق در معاملات مسکن 
در بورس کالا گفت: نکته مهمی که بارها در خصوص 
پا گرفتن معاملات مسکن در بورس به آن تاکید شده 
ای��ن است که وقتی قرار است معام��لات در یک بازار 
مش��خص و به صورت رسمی انجام شود، نباید بخش 
دیگری از معاملات در ب��ازار غیررسمی دیگری انجام 
ش��ود. چراکه اگر معاملات همزم��ان با بورس در یک 
ب��ازار غیررسمی هم انجام ش��ود، عملا از ظرفیت های 
ب��ازار رسمی و قیمت های کش��ف ش��ده در آن برای 
بازار غیررسمی سوءاستفاده می کنند. این نکته بسیار 
مهم��ی است که باید مدنظر ق��رار گیرد و معاملات به 
شکل متمرکزی در بستر اصلی یعنی بورس انجام شود 
تا بتوان بازار مسکن را از طریق عرضه و تقاضا کنترل 
کرد. اما اگر تنها بخش��ی از معاملات مسکن به بورس 
کالا منتقل شود، نمی توان در بحث شفافیت معاملاتی 
و کش��ف قیمت و ایج��اد تعادل در این ح��وزه انتظار 

بالایی از بورس داشت.
باق��ری در رابطه با امکان ایج��اد شفافیت قیمت و 
برق��راری تعادل در بازار مس��کن ب��ا عرضه املاک در 
بورس کالا گفت: باید ب��ه این نکته مهم دوباره تاکید 
کنم ک��ه لازم است تم��ام مکانیس��م معاملات حوزه 
مس��کن در ب��ازار رسمی مثل بورس ک��الا انجام شود 

و ب��ه هیچ  وجه نباید در بازار غیررسمی عرضه ای انجام 
شود. چراکه اگر برای عرضه ها 2حالت معاملاتی وجود 
داشته باشد مطمئ��ن باشید که نمی توان تعادل را در 
بازار به خوبی برقرار کرد؛ به ویژه در شرایطی که عرضه 

و تقاضا در بازار آن کالا بهم می ریزد.
وی اضافه کرد: البت��ه در شرایط عادی می توان هم 
در ب��ورس و هم در خارج از ب��ورس عرضه داشت. اما 
اگ��ر شرایط بازار ملتهب ب��وده و یا نیاز به تنظیم گری 
داشت��ه باشد، بای��د معاملات در یک ب��ازار به صورت 
متمرکز انجام شود تا بتوان تعادل لازم را در آن برقرار 
ک��رد. دلی��ل آن هم این است که وقت��ی شما به همه 
عوام��ل موثر بر بازار احاط��ه و همه عوامل و اطلاعات 
مرب��وط به عرضه و تقاض��ا را در اختیار داشته باشید، 
می توانی��د استرات��ژی معاملاتی تعریف ک��رده و بهتر 

تصمیم بگیرید. 
ام��ا اگر قرار باشد بخش��ی از معام��لات در بورس و 
بخش��ی در بازار خارج از بورس باشد، بورس نمی تواند 

نقش واقعی خود را در تنظیم بازار بگذارد.
این کارگ��زار کالای��ی راهکار توسع��ه معاملات در 
بورس کالا را عرضه املاک مس��کونی دانست و گفت: 
ب��رای رونق این معاملات در ب��ورس باید توجه داشت 
که املاک تجاری مش��تریان خ��اص خود را دارد، ولی 
املاک مسکونی برای عموم مردم جذاب است و اگر به 
این سمت برویم که عرضه های مسکونی در بورس کالا 
با تبلیغات گسترده انجام شده و خریداران متعددی در 
این مزایده ها شرک��ت کنند، به نظر بنده می توان این 
بازار را توسعه بیشتری داد و به موفقیت بزرگی در این 

زمینه دست یافت.

روند صعودی ب��ازار سرمایه بی وقفه ادامه دارد و در 
هفته گذشته شاه��د فتح قله 2میلیون واحد شاخص 
بودیم. ای��ن درحالی است که شواهد نش��ان می دهد 
منابعی ک��ه وارد این بازار می ش��ود، آنطور که باید و 
شاید وارد چرخه تولید نشده است؛ موضوعی که یک 
کارشن��اس بازار سرمایه ضمن تایی��د آن، گفت: بازار 
سرمایه نقشی در تولید یا تجهیز منابع مالی شرکت ها 
به جز مواردی خاص ندارد و صرفا نوعی جذابیت برای 

سرمایه گذاران است.
فردی��ن آقابزرگی در گفت وگو با ایس��نا، با تاکید بر 

اینکه تا زمانی که بازار جذابی مش��ابه بازار سرمایه در 
کشور ایجاد نشود، جذابیت این بازار ادامه دارد، اظهار 

کرد: درحال حاضر علاقه مندی به ورود به بازار سرمایه 
صرف��ا به دلیل جلوگی��ری از کاهش ارزش پول انجام 
می شود و این روند بدون وجود منطق اقتصادی، روند 
افزایش��ی به خود گرفته است، زی��را هیچ بازار موازی 

جذابی وجود ندارد.
وی درب��اره تناسب یا عدم تناس��ب قیمت سهام و 
ارزش ذات��ی آن نی��ز توضیح داد: می ت��وان گفت این 
تناسب در بیشتر شرکت های موجود وجود ندارد و این 
موضوع نقطه ضعفی برای بازار سرمایه است. از سوی 
دیگر بازار سرمایه نقشی در تولید یا تجهیز منابع مالی 

شرکت ها ب��ه جز مواردی خاص ن��دارد و صرفا نوعی 
جذابیت برای سرمایه گذاران است که این جذابیت هم 
فلس��فه وجودی بورس است که فضایی ایجاد شود تا 
فعالان ب��ازار، بنگاه های اقتصادی و تولیدی بتوانند به 

منابع ارزان قیمت دست پیدا کنند.
این کارشناس بازار سرمای��ه ادامه داد: تا زمانی که 
تناس��ب حجم معاملات در بازار اولیه و ثانویه کمتر از 
10درصد است، شاهد تغییر و تحول چشمگیر در بازار 
اقتص��ادی از طریق تجهیر منابع از سوی بازار سرمایه 

نخواهیم بود.

هرچه تع��داد سهام داران بورسی بیش��تر می شود، 
هس��ته معاملات در پاسخگوی��ی ناتوان تر می شود! به 
ط��وری که تقریب��ا در همه روزه��ای معاملاتی هفته 
گذشته هس��ته با اختلال مواجه بود و صدای اعتراض 

سهامداران را بلند کرد.
به گزارش ایسنا، هرچند راهکارهایی برای حل این 
مشکل در نظر گرفته شده اما همگی زمان بر هستند و 
این درحالی است که تاکنون نیمی از جمعیت کش��ور 
بورسی شدن��د و روند ورود سهام داران جدید به بازار 

سرمایه همچنان ادامه دارد.
ماجرای اختلالات هس��ته معام��لات بورسی هفته 
گذشت��ه به اوج خود رسی��د و تقریبا در همه روزهای 
معامله آه از نهاد معامله گران بلند کرد. می توان گفت 
اختلال در هسته معاملات بازار سرمایه از ارتقا نیافتن 
آن همس��و با افزایش حجم معام��لات و بزرگ شدن 
بازار سرمایه نش��ات می گیرد و این موضوع باعث شده 
تعدادی از سهامداران به دلیل اختلال هسته در طول 
معامله ضرر ببینند. زیرا ممکن است رقمی که سایت 
tsetmc نش��ان می ده��د با رقمی ک��ه در کارگزاری 
نش��ان داده می شود یک دقیقه اختلاف داشته باشد. 
این اختلاف ممکن است باع��ث شود معامله گر دچار 
این اشتباه شود که فشار فروش زیاد شده و سهم خود 

را بفروشد؛ درحالی که قیمت بالا آمده است.
به نظر می رسد مهم تری��ن دلیلی که سد راه ارتقای 
هسته شده تحریم است، زیرا نرم افزار هسته معاملاتی 
وارداتی بوده و تحریم ها امکان توسعه آن را نمی دهد. 
البت��ه راهکاری داخلی برای حل این مش��کل در نظر 

گرفته شده که اکثرا زمانبر هستند.

نسخه سازمان بورس برای رفع اختلال هسته �
در ای��ن زمینه، چندی پیش حس��ن قالیباف اصل، 
رئی��س سازمان بورس و اراق به��ادار در ادامه درمورد 
راهکارهای رفع اختلال هس��ته معاملات توضیح داد: 
ام��ور اجرای��ی رفع اختلال هس��ته بر عه��ده شرکت 
فن��اوری است اما به طور کلی 3 برنامه دنبال می شود. 
یک برنامه کوتاه مدت است که کندی و قطعی هسته 
حل شود. البته با وج��ود اینکه حجم ارزش معاملات 
در امسال نسبت به سال گذشته 8برابر شده، کندی ها 
کاهش یافته است. توسعه هس��ته کار سریعی نیست 
و ب��رای جاهایی که باعث کن��دی می شود باید کمک 
گرف��ت. کارگروه��ی هم در این زمینه تش��کیل شده 

است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه بازار سرمایه ایران، مش��تری 
محور است، گفت: افراد با نام خودشان وارد سیس��تم 
معاملات می شوند. البت��ه درباره سهام عدالت تجمیع 
سفارشات داشتیم که تجرب��ه خوبی بود. این موضوع 
باعث می شود بازار به کارگزار پایه تبدیل شود. راه حل 
میان مدت نیز خری��د از عرضه کنندکان خارجی است 
ک��ه شرکت فن��اوری مذاکرات��ی را انج��ام داده است 
ک��ه اگر قابل اعلام باشد، اع��لام خواهیم کرد. راه حل 
بلندم��دت نیز تولید سامانه ترید و پس��ت ترید بومی 
است که با همکاری دانشگاه تهران در حال انجام بوده 

و پیشرفت های خوبی داشته است.
رئیس سازم��ان بورس و اوراق به��ادار همچنین از 
امضای قراردادی با دانش��گاه تهران برای طراحی یک 
سیس��تم خبر داده و اعلام کرده بود ک��ه تا آخر سال 
رونمای��ی می شود. همچنین راه اندازی سیس��تم پس 

از معام��لات مل��ی دنبال شده و قرار بود با نخس��تین 
ETFدولت ب��ه بهره برداری برسد اما این اتفاق نیفتاد 
و امیدواری��م ب��ا ETF بعدی بهره ب��رداری شود و به 

سیستم پس از معاملات مهاجرت کنیم.
ساعت معاملات 2 قسمت می شود؟ �

همچنی��ن علی صحرائی، مدیرعام��ل بورس تهران 
درباره برنامه های بورس تهران برای جلوگیری از تکرار 
اخت��لال در سامانه معاملات و عادی شدن روند داد و 
ستد سه��ام شرکت ها به بورس پ��رس گفت: یکی از 
اقداماتی که با همکاری مدیریت فناوری بورس تهران 
عملی خواهد ش��د، به کارگی��ری 2 سامانه معاملاتی 
است که مانند جداسازی سامانه های بورس و فرابورس 

اجرایی شد.
وی ادام��ه داد: علاوه بر ای��ن از هفته جاری و البته 
به صورت کاملا موقتی، بدون آنکه زمان داد و ستدها 
طولانی شود، سه��ام ترکیبی از صنایع مختلف در دو 
زم��ان 8: 30 تا 11 و 11 ت��ا 14 یا 15 هر روز کاری 
معامل��ه خواهند شد. در این میان به زودی جزئیات و 

چند و چون این رویه، نهایی و منتشر می شود.
از س��وی دیگر، روح الله دهق��ان، مدیرعامل شرکت 

مدیریت فناوری بورس تهران درباره تغییر زیرساخت 
سیس��تم معاملاتی گفت: به دلیل فشار زیاد بر سامانه 
معاملات��ی بورس تهران در ح��ال پیاده سازی و اجرای 

راهکار فنی هستیم.
ای��ن راهک��ار جدی��د از دید کارب��ر بیرون��ی قابل 
مش��اهده نیس��ت ک��ه دلیل آن ه��م ای��ن است که 
یکس��ری تفکیک هایی داخل سامان��ه معاملاتی انجام 
خواه��د شد که کارب��ر بیرونی متوجه ای��ن تغییرات 
نمی ش��ود و فقط به دلیل اینک��ه در سامانه معاملاتی 
ب��ورس ته��ران، افزای��ش ظرفی��ت داشت��ه باشی��م، 
 معام��لات روی 2 زیرساخت سخت افزاری مجزا انجام 

خواهند گرفت. 
دهقان در ادامه توضیح داد: همان گونه که هم اکنون 
معام��لات بورس ته��ران و فراب��ورس در 2زیر ساخت 
سخت اف��زاری مجزا انجام می شوند، با پیاده سازی این 
راهک��ار جدید، معاملات سامانه ب��ورس تهران شامل 

2زیرساخت مجزا خواهد شد. 
ب��ه این ترتی��ب نمادهای ب��ورس ته��ران بین این 
2زیرساخت تقسیم می شوند ولی از دید کابر هیچ چیز 

قابل مشاهده نیست. 
مدیرعام��ل شرکت مدیریت فن��اوری بورس تهران 
در ادام��ه افزود: ب��ه احتمال زیاد ب��ا پیاده سازی این 
راهکار جدی��د، معاملاتی بعدازظهره��ا انجام نخواهد 
شد و ساعات معاملات به سیس��تم سابق باز می گردد. 
البته همه چیز بس��تگی به شرایط بازار خواهد داشت. 
اقدام��ات فنی این تغیی��رات زیرساختی در حال انجام 
اس��ت و به نظر می رس��د تا دو الی سه م��اه آینده به 

بهره برداری برسد.

جزئیاتورودشرکتهایسرمایهگذاری
استانیبهبورس

سخنگ��وی کان��ون شرکت های سرمایه گ��ذاری استانی سه��ام عدالت گفت: 
پرتف��وی شرکت ه��ای سرمایه پذی��ر به ع��لاوه 13 شرکت غیربورس��ی که در 
قال��ب هلدینگ ملی هس��تند در سب��د شرکت ه��ای سرمایه گ��ذاری استانی 
 ق��رار می گیرد؛ 100 درص��د سهام آنها به تدریج در ب��ورس قابلیت معامله پیدا 

می کند.
آزادس��ازی سهام عدالت از جمله اقدامات مهم دولت تدبیر و امید بود که در 
نهایت در 9 اردبیهشت ماه اجرایی شد و از روز 10 اردیبهشت تا 8 خرداد ماه به 
سهامداران فرصت داده شد تا چنانچه به دنبال انتخاب روش مدیریت مستقیم 
هستند و می خواهند مالکیت و مدیریت سهام خود را به شکل مستقیم و بدون 
واسط��ه در اختیار بگیرند، با ورود به سامانه www.samanese.ir نس��بت به 
این امر اقدام کنند، اما این فرصت با توجه به استقبال مش��مولان سهام عدالت 
برای انتخاب روش مستقیم در ابتدا تا 15 خردادماه و در نهایت تا 29خردادماه 

تمدید شد.
در نهایت، افرادی که روش مدیریت مس��تقیم را انتخاب کرده  بودند از تاریخ 
۶ خرداد مجاز شدند با توجه به شرایط اعلام شده نس��بت به فروش سهام خود 

اقدام کنند.
در اواسط تیرماه بود که رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت درباره افرادی 
ک��ه روش مدیریت غیرمس��تقیم را انتخ��اب کردند شفاف س��ازی و اعلام کرد: 
30درصد دوم سهام عدالت در عید غدیر و بقیه در 22 بهمن آزادسازی می شود.

ب��ه دنبال صحبت ه��ای مطرح شده از سوی رئیس جمه��وری، چندی پیش 
علیرض��ا صالح، رئیس سازم��ان خصوص سازی درباره مش��مولان سهام عدالت 
ک��ه روش غیرمس��تقیم را انتخاب کرده اند به ایرنا گف��ت: 100 درصد از سهام 
شرکت ه��ای سرمایه گذاری استانی وارد بازار سرمایه خواهند شد که ۶0 درصد 
آن در روز بعد از عید غدیر قابلیت معامله را پیدا کردند و بر این اساس موقعیتی 

مانند مشمولانی که روش مستقیم را انتخاب کردند دارا هستند.
اکبر حی��دری، سخنگوی کان��ون شرکت های سرمایه گ��ذاری استانی سهام 
عدال��ت در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: برای ورود شرکت سرمایه گذاری استانی 
به بورس در ابت��دا نیاز به اعلام آخرین تعداد سهامداران و ارزش سهام شرکت 

سرمایه گذاری برای برگزاری مجمع فوق العاده افزایش سرمایه بود.
وی ب��ا بی��ان اینکه ای��ن اق��دام در هفته ای ک��ه گذشت از س��وی سازمان 
خصوصی س��ازی انجام ش��ده است، گفت: اطلاع��ات لازم در این زمینه تحویل 
داده ش��ده و مذاکراتی در زمینه ابهام��ات حقوقی موجود برای برگزاری مجمع 

فوق العاده با سازمان بورس انجام شد.
حی��دری با بیان اینکه یکی از بندهای آیین نامه اشاره به مجمع عمومی دارد 
که این موضوع، نیازمند تش��ریفاتی از جمله آگهی انتش��ار اس��ت، ادامه داد: از 
طرفی در تبصره دیگر این آیین نامه اشاره شده که سازمان بورس می تواند راسا 

اقدامات مربوط به برگزاری مجمع را در دستور کار قرار دهد.
سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گ��ذاری استانی سهام عدالت گفت: اگر 
بخواهی��م به تبصره  اشاره شده در مورد سازمان بورس استناد کنیم، باید گفت 
که این موضوع با یک نامه و مکاتبه از سوی سازمان بورس برطرف خواهد شد.
حی��دری اظهارک��رد: در ابتدا قرار بود بعد از 29 خ��رداد ماه که پایان مهلت 
انتخاب گزینه روش مدیریت سهامداری است این اقدامات انجام شود، اما وجود 
برخی از مباحث فن��ی و حقوقی درباره نحوه اجرا، عملیات و تصویب آیین نامه 

باعث شد این اقدام شامل مدت زمان شود و به تاخیر بیفتد.
وی معتقد است، از همان ابتدا پیش بینی ها براساس پذیرش سهام شرکت های 

سرمایه گذاری استانی سهام عدالت در بورس تا پایان تابستان بود.
 سخنگ��وی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت با تاکید بر 
اینکه طبق گفته های انجام شده در عید غدیر ۶0 درصد از سهام عدالت قابلیت 
معامله پیدا می کند، اظهارکرد: عزم جمعی همه نهادهای مرتبط ازجمله دولت، 
سازمان ب��ورس و مدیران سرمایه گذاری های استانی سهام عدالت این است که 
ه��ر چه سریعتر فرآین��د پذیرش شرکت های سرمایه گ��ذاری استانی در بورس 
انجام شده و سهام مردم در این شرکت ها قابلیت مش��اهده و معامله روی تابلو 

داشته باشند.
پیگیری مجلس برای جاماندگان سهام عدالت �

 وی ب��ا اشاره به جاماندگ��ان سهام عدالت گفت: موض��وع جاماندگان سهام 
عدالت از طریق مجل��س در حال پیگیری است که این موضوع نیازمند مصوبه 

مجلس و الزام دولت برای تخصیص سهام است.
پیشنهاد به مشمولان سهام عدالت �

حیدری مشمولان سهام عدالت را مورد خطاب قرار داد و گفت: به افرادی که 
روش مس��تقیم یا غیرمستقیم را انتخاب کرده اند تاکید داریم تا از فروش سهام 
خ��ود خودداری کنند زیرا تاکنون افرادی که سهام خود را به فروش رسانده اند 
ب��ا ضرر و زیان های زیادی همراه شده اند و ارزش این سهام از 8میلیون در روز 
نخس��ت ثبت سفارش برای فروش اکن��ون نزدیک به 20 میلیون تومان رسیده 

است.
عدم تسویه وجوه فروش سهام عدالت �

سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت به مش��کل 
موجود در سیستم های پرداخت و تسویه وجوه فروش سهام عدالت تاکید کرد و 
گفت: بانک ها و کارگزاری ها اعلام کرده اند که در برابر سفارش های فروش ارجاع 
شده به شرکت سپرده گذاری مرکزی، پاسخی دریافت نشده و مشکل کنونی را 

به این شرکت ارجاع داده اند.
وی خاطرنش��ان کرد: مردم از 2ماه گذشته نتوانس��تند وجه حاصل از فروش 
سهام خود را به دست آورند، این نارضایتی به کل سیستم ضربه خواهد زد و باید 

هر چه زودتر تدابیری در این زمینه اتخاذ شود.
حی��دری با بیان اینکه اگ��ر امکان معامله سهام عدالت به صورت فردی انجام 
می شد با چنین مش��کلاتی روبه رو نمی شدیم، گفت: بنابراین یکی از دلایلی که 
باعث شده تاکنون تس��ویه با این افراد صورت نگیرد فروش به صورت تجمیعی 
است، در حالی که فروش به این صورت، نشان دهنده جمع آوری سهام از سوی 

نهادهای قدرت و ثروت است که با آرمان سهام عدالت همخوانی ندارد.

خبر
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